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حوادث ايران

داماد نواز شريف به زندان رفت
پاكســتان: مقام هاى 
پاكستانى داماد نواز شريف،  
نخســت وزير ســابق اين 
كشور را براى اجراى حكم 
يك سال حبس در پرونده 

فساد، به زندان فرستادند.
ان دى تــى وى گــزارش 
داد، مقام هاى پاكستانى 
يكشنبه گذشته داماد نواز 
شريف ، نخست وزير عزل شده پاكستان را كه جمعه گذشته به 
صورت غيابى محاكمه و به يك سال حبس به اتهام فساد در 
ارتباط خريد آپارتمان هاى لوكس در لندن محكوم شده بود، 

بازداشت كردند.
مريم، دختر شريف هم كه به چشــم وارث سياسى منتخب 
او ديده مى شــود، در اين پرونده به هفت سال حبس محكوم 

شده است.
دفتر پاســخگويى ملى ضد فساد پاكســتان اعلام كرد داماد 

نواز شريف خودش را براى اجراى حكم معرفى كرده است. 
پس از صدور اين حكم، داماد نواز شــريف اعلام كرد عدالت 
«قتل عام» شده اســت و عليه اين حكم اعتراض خواهد كرد. 
شريف و دخترش هم كه در لندن به سر مى برند، قرار است 13 

ژوئيه به پاكستان بازگردند. 
نواز شــريف و دخترش به محض ورود به پاكستان، پيش از 
انتخابات پارلمانى، بازداشت مى شوند. اين در حالى است كه 
شريف و دخترش تمامى اتهامات را رد كرده و حكم دادگاه را 

سياسى مى دانند.(ايسنا)

مدافع سابق آرسنال
 بازداشت شد

انگلســتان: امانوئل ابوئه، مدافع سابق آرســنال به اتهام 
آتش زدن عمدى يك ساختمان مسكونى بازداشت شد.

 امانوئل ابوئه 35  ســاله، عضو ســابق تيم ملى ساحل عاج و 
آرســنال انگليس، در اواخر دوران بازى خود دچار مشكلات 
شــخصى و كارى شــد. همچنين او چندى پيــش به اتهام 
آتش زدن عمدى يك ساختمان مسكونى در منطقه «آنفيلد» 

واقع در شمال لندن، از سوى پليس بازداشت شد.
پليس در اطلاعيــه اى اعلام كرد كه حيــن تحقيق در مورد 
آتش سوزى عمدى در يك ساختمان مسكونى در آنفيلد، يك 
مرد 35 ساله را به دليل سوء ظن و ارتباطات مخرب، بيرون اين 
خانه بازداشت كرده و متهم را به يك ايستگاه پليس در شمال 

لندن منتقل كرده است.
در اين رابطه سخنگوى پليس گفت ابوئه براى تحقيقات بيشتر 

با قيد وثيقه آزاد شد.(باشگاه خبرنگاران)

حمله افراد مسلح به منطقه ممنوعه 
دو نفر را كشت 

عربستان: تيراندازى افراد مســلح به سوى منطقه امنيتى 
«قصيم» عربستان، منجر به كشته شدن دو نفر شد.

شبكه تلويزيونى الاخباريه عربستان اعلام كرد، در تيراندازى 
ســه فرد مهاجم به منطقه امنيتى در شهرستان «بريده» در 
منطقه «قصيم» عربستان، يك نيروى امنيتى و يك غير نظامى 

كشته شدند.
وزارت خارجه عربســتان در بيانيه اى اعــلام كرد كه فرد 
غير نظامى جان باخته از اتباع خارج بوده است.(باشــگاه 

خبرنگاران)

كشف محموله انفجارى در منطقه صفر مرزى 
فارس: دادســتان عمومــى و انقلاب 
زاهــدان گفت: بــا تــلاش نيروهاى 
مرزبانى و طى چند ماه كار اطلاعاتى در 
دو مرحله، چندين محموله  انفجارى در 

منطقه صفرمرزى سراوان كشف شد.
حجــت الاســلام على موحــدى راد 
اظهار كرد: با تــلاش مأموران مرزبانى 
و رصدهاى اطلاعاتــى و عملياتى در 

دو مرحله 11 تله انفجارى، 13 قبضه كلاش، تعدادى نارنجك، يك قبضه 
آر پى جى و تعدادى خرج گلوله آر پى جى از منطقه صفر مرزى ســراوان 

كشف شد.

پلمب 23 مركز توزيع مواد مخدر در مشهد
يكشنبه گذشته يكى ديگر از طرح هاى مبارزه با مراكز فروش مواد مخدر 
در شهر اجرا و محل هاى از پيش شناســايى شده پلمب شدند. سرپرست 
دادســراى انقلاب مشــهد در اين رابطه گفت: صبح روز يكشنبه گذشته 
مأمور ان پليس ســتاد مبارزه با مواد مخدر خراســان رضوى با همكارى 
نيروهاى سپاه و بسيج، براى پاكســازى يكى ديگر ازمناطق آلوده به مواد 
مخدر با دستور قضايى وارد عمل شــدند. وى تصريح كرد: در اين زمينه  
23 مركز تهيه و توزيع مواد مخــدر در بولوار چمن مورد اعمال قانون قرار 
گرفت و پس از قطع انشعاب آب، برق و گاز،پلمب شدند. اين اقدام درحالى 
صورت گرفت كه چند روز پيش نيز در اين منطقه 15 مركز ديگر نيز پلمب 

شده بودند.

 شعبه مركزى بانك ملت بيرجند در آتش سوخت
باشــگاه خبرنگاران: مديرعامل سازمان آتش نشــانى بيرجند گفت: 
يكشنبه شب گذشته، شعبه مركزى بانك ملت بيرجند دچار آتش سوزى 
شد. حسينى زمان وقوع حادثه را ساعت 22:16 دقيقه اعلام كرد و در اين 
رابطه گفت: با اعلام خبر آتش سوزى در شعبه مركزى بانك ملت واقع در 
خيابان جمهورى از سوى شــهروندان، تيم اطفاى حريق ايستگاه ميدان 
امام(ره) به محل حادثه اعزام شد. مديرعامل سازمان آتش نشانى بيرجند 
ادامه داد: آتش نشانان در مرحله اول با شكستن شيشه بانك اقدام به اطفاى 
اوليه نموده و در ادامه پس از حضور مأمور ان نيروى انتظامى در محل و باز 
شدن در ورودى توسط مسئولان بانك ملت، حريق به صورت كامل اطفا 
شــد. وى در پايان گفت:علت حادثه نامشخص و توســط كارشناسان در 

دست بررسى است. 

اعتراف سركرده باند «گرگ ها» 
به 13 فقره سرقت از گله گوسفندان

خط قرمز: فرمانده انتظامى خراســان رضــوى از دســتگيرى گردانندگان باند 
سرقت هاى به عنف در كوهستان هاى اطراف طرقبه شــانديز خبر داد. سردار قادر 
كريمى با اعلام اين خبر گفــت: در پى گزارش چند فقره ســرقت هاى به عنف از 
چوپان ها در مناطق كوهستانى اطراف طرقبه و شــانديز، تحقيقات پليسى در اين 
رابطه آغاز شد. وى افزود: بررس هاى اوليه كارآگاهان پليس آگاهى طرقبه و شانديز 
نشان مى داد كه عاملان اصلى سرقت هاى به عنف چهار سارق سابقه دار هستند كه 
گرداننده باند، مجرم حرفه اى است كه مدتى پيش به اتهام سرقت مسلحانه دستگير 
و تحمل حبس كرده است. سردار كريمى خاطرنشان كرد: كارآگاهان پليس آگاهى 
بينالود پس از ردزنى هاى گسترده اطلاعاتى، اعضاى اين باند را هنگامى كه با تهديد 
قمه و شمشير به يك خودروى سوارى حمله ور و قصد ســرقت داشتند، دستگير 
كردند. وى اظهار داشت: در ادامه سارقان به ارتكاب 13 فقره سرقت احشام، سه فقره 
سرقت باغ ويلا و هفت فقره سرقت خودرو اعتراف كردند. تحقيقات كارآگاهان پليس 

آگاهى براى كشف ديگر سرقت هاى احتمالى توسط آنان ادامه داد.

حوادث جهان

زاهــدان گفت: بــا تــلاش نيروهاى 
مرزبانى و طى چند ماه كار اطلاعاتى در 
دو مرحله، چندين محموله  انفجارى در 

حجــت الاســلام على موحــدى راد 
اظهار كرد: با تــلاش مأموران مرزبانى 

عقيل رحمانى: مادر ســنگدلى كه در سن 17 سالگى نوزاد 
يك روزه اش را فقط چند دقيقه پس از به دنيا آمدن خفه كرد، 
مدعى شد كه علت اين كودك كشى نفرتى بود كه از همسرش 

داشته است. 
مادر سنگدل كه هم اكنون 19 ساله شده است و همچنان به 
واسطه قتل پسر يك روزه اش، پشــت ميله هاى زندان به سر 
مى برد، هفته گذشــته باز هم براى طى شــدن ديگر مراحل 
قضايى پرونده به شعبه 211(شعبه ويژه قتل عمد) دادسراى 
عمومى و انقلاب مشهد منتقل شد. در حالى كه مادر كودك 
كش انتظار فراخوانده شــدنش را از ســوى بازپرس ميرزايى 
مى كشيد، به سراغش رفتم و از او خواستم به چند سال پيش 

برگردد و دلايل قتل كودكش را بازگو كند.
كجا به دنيا آمدى؟

-گرگان متولد شدم اما در كاشمر بزرگ شدم.
چه سالى بچه ات را به قتل رساندى؟

-  سال 95 او را كشتم.
آيا اين جنايت دليل خاصى داشت؟

-زمانى كه ازدواج كردم،14 ســاله بودم و همسرم 30 ساله؛ 
پس از چندين ماه زندگى مشــترك، اختلافات ما شروع شد. 
شوهرم معتاد بود، دست بزن هم داشت و بارها من را در حالتى 
كه در توهم پس از استعمال مواد قرار داشت، زير مشت و لگد 

گرفته بود. 
او مردى بدبين بود و هميشــه به من تهمت ارتباط نامشروع 
مى زد. يك مرتبه هم با چاقو به من حملــه كرد و ضربه اى به 
زير قلب مــن زد كه جاى پارگى ايجاد شــده هنوز روى بدنم 

وجود دارد.

چرا از او شكايت نكردى؟
-شكايت كردم و به زندان هم افتاد، اما با سند آزاد شد. در ميان 
تمامى مشكلات، اواخر سال 94 در حالى كه 16 ساله بودم،از 

شوهرم جداشدم.
 پس از طلاق چه كردى؟

- مدتى بعد، به خاطر اينكه من كم سن و سال بودم و سرپناه و 
خانواده اى هم نداشتم، به عقد مرد ديگرى در آمدم، اما اين بار 

به صورت موقت  ازدواج كردم.
 نمى دانستم پيش از آنكه از او طلاق بگيرم باردار شده ام.حتى 

چند ماه اطلاعى از اين موضوع نداشتم.
چطور شد كه دست به قتل فرزندت زدى؟

-آن روز، در خانه تنها بودم كه نوزادم در دستشويى و  هشت 
ماهه به دنيا آمد.

تا بچه ام- كه پســر بود -  به دنيا آمد و صورتش را ديدم كه با 
پدرش مو نمى زد، يك باره تمامى خاطرات تلخ زندگى مشترك 

با شــوهرم، آن تهمت هاى ناروا و كتك هايى كه خورده بودم، 
جلوى چشمم زنده شــد، داخل خانه رفتم و قيچى برداشتم 
و بند ناف بچه را در دستشــويى قطع كردم. وقتى بند ناف را 
قطع كردم، دست هايم را دور گلويش فشردم و خفه اش كردم.

در ادامه چه كردى؟
-پس از آن هم با همان قيچى كه نافش را قطع كرده بودم، يك 
ضربه هم به شكمش زدم. آنقدر از شــوهرم نفرت داشتم كه 

دوست داشتم بچه را قطعه قطعه كنم.
حتى يك لحظه هم حس مادرى و ترحم به ســراغ 

تو نيامد؟
-چون واقعاً از شوهرم متنفر بودم اين فكر هرگز به سراغم نيامد. 

هيچ احساسى به بچه نداشتم.
چطور ماجرا لو رفت و دستگير شدى؟

-وقتى كه جفت را بيرون كشــيدم، از حال رفتم و بى هوش 
شدم. چند ساعت بعد همسرم به خانه آمد و متوجه ماجرا شد 
و موضوع را به پليس اطلاع داد. من را به بيمارســتان بردند، 
ســه روز بيهوش بودم و زمانى كه حالم بهتر شــد، به زندان 

منتقل شدم.
از قتل كودكت پيشمان نيستى، اگر به گذشته برگردى 

باز هم اين كار را خواهى كرد؟
-اگر شوهرم بد باشــد باز هم همين كار را مى كنم، نمى توانم 

دروغ بگويم هنوز هم از شوهرم كينه دارم.
من در اين دنيا هيچ كس را نــدارم، زمانى كه من به دنيا آمدم 

مادرم من را رها كرد و رفت. 
پدرم هم وقتى پنج ســالم بود به جرم قتل، قصاص شد. جرم 

پدرم هم قتل برادر داماد در يك مجلس عروسى بود.

 

تسنيم: جانشين فرمانده انتظامى استان گلستان گفت: جسد جوانى 
25 ساله بامداد يكشنبه در يكى از روستاهاى شهرستان گرگان كشف و 

پس از مدت كوتاهى عاملان جنايت نيز دستگير شدند.
سرهنگ مسعود فروزان در تشــريح ماجراى اين جنايت اظهار داشت: 
بامداد يكشنبه گذشــته، مأمور ان پليس منطقه روشن آباد گرگان در 
جريان قتل مرد جوانى در روستاى «تخشــى  محله» قرار گرفتند و بر 
همين اساس تيم هاى بررســى صحنه جرم همراه با بازپرس ويژه قتل 

عمد در محل جنايت حاضر شدند.
در ادامه مشخص شد، عامل و يا عاملان جنايت مرد 25 ساله را در آغل 

گوسفندان به قتل رسانده اند.

جانشــين فرمانده انتظامى اســتان گلســتان تصريح كرد: همچنين 
در ادامه تحقيقات مشخص شــد، روى بدن مقتول آثار جراحت هاى 
متعددى وجود دارد،حتى قســمتى از گردن وى نيز با استفاده از شى 

تيزى بريده شده بود.
سرهنگ فروزان گفت: در هنگام بررسى صحنه جنايت زن 18 ساله اى 
كه خود را همسر مقتول معرفى كرد، مدعى شد، دو ساعت قبل از وقوع 
حادثه شــوهرم گفت مى خواهم سر زمين كشــاورزى بروم. زن جوان 
ادامه داد: پس از آن هم چراغ هاى حياط خانه خاموش شــد. لحظاتى 
بعد صدايى از ميان تاريكى به گوش رســيد. به سمت صدا دقيق شدم 
و ديدم يك موتور سوار با ســرعت از منزل ما خارج شد. از خانه بيرون 

آمدم تا موضوع را بررســى كنم كه با جسد شوهرم در آغل گوسفندان 
رو به رو شدم.

جانشين فرمانده انتظامى استان گلســتان تصريح كرد: همسر مقتول 
در تحقيقات اوليه مطالب ضد و نقيضى ارائه كرد؛ همين موضوع شك 

مأمور ان آگاهى را برانگيخت.
در ادامه تحقيقات پليســى زن جوان ماجرا را لو داد و معترف شد كه با 
همكارى پسرعمه شوهرش، همســرش را در آغل گوسفندان به قتل 

رسانده اند.
وى اظهار داشــت: بر همين اســاس پســر عمه مقتول هم بازداشت 

شد.تحقيقات درباره انگيزه اين جنايت همچنان ادامه دارد.

گفت وگو با مادر كودك كُش

شبيه پدرش بود، او را خفه كردم!

حرف هاى ضد و نقيض زن خائن ماجرا را لو داد

قتـل در آغُل گوسفندان

ايسنا: رئيس  كلانترى 114 جواديه تهرانپارس از دستگيرى سارقان كابل هاى 
برق كه سبب قطعى جريان برق در برخى مناطق شده بودند، خبر داد. سرهنگ 
منصور حشمتيان در اين باره گفت: چندى پيش واحد گشت موتورى كلانترى 
144 جواديه تهرانپارس در حال گشت زنى در حوزه استحفاظى خود به رفتار 
يك موتورسوار جوان مشكوك شده و براى بررسى موضوع به سمت وى رفتند، 
اما اين موتورسوار به محض مشاهده مأمور ان از محل فرار كرد كه سرانجام پس 
از عمليات تعقيب و گريز، متهم در محدوده خيابان وفادار دستگير و به كلانترى 

منتقل شد. 

وى گفت: اين فرد در ادامه اعتراف كرد كه قصد سرقت كابل هاى برق منطقه را 
داشته و براى شناسايى محل و راه هاى در رو به آنجا آمده بود. رئيس  كلانترى 
144 جواديه تهرانپارس با بيان اينكه متهم در بازجويى ها محل اختفاى ديگر 
همدستش و همچنين مال خر كابل هاى برق را لو داد، افزود: بر همين اساس هر 
دو متهم دستگير و به مقر پليس منتقل شدند.  وى اشاره اى به كشف صد ها متر 
كابل برق از مخفيگاه متهمان كرد و در اين رابطه گفت: متهمان كه 22، 25 و 
26 ساله هستند در بازجويى هاى پليسى به جرم خود اقرار كرده و محل سرقت 

كابل هاى برق در بزرگراه زين الدين را نيز به مأمور ان نشان دادند.

دستگيرى 
عاملان قطعى برق 
در شرق تهران
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13

10

گفت وگو با فرهاد عظيما كه اين روزها
 پويانمايى «عمليات مكه» را در مراحل پايانى ساخت دارد

آينده نگرى در يك انيميشن 20 دقيقه اى

كسايى مروزى و شعر او  
در گفت و گو  با دكتر نجف زاده بارفروش

پرچمدار شعر شيعى در دوران خفقان

همزمان با شب شهادت امام جعفر صادق (ع) انجام شد

حركت دوندگان جاده ولايت 
به سوى مشهد الرضا

گفت و گو با مسعود زارعيان، صاحب 
Talabetoday پرمخاطب ترين صفحه مجازى 

درباره زندگى روزمره روحانيون

پيدا و پنهان 
زندگى طلبگى 

در اينستاگرام
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مردم

گفت و گو

استفاده از ابزار هنر براى تبليغ دين
با مخاطبى كه اهل منبر نيست، ارتباط مى گيرم!

 به نظر عامه مردم حوزه و سينما دو راه و مسير جدا و حتى در 
تضاد هم هستند، چه شد كه از حوزه وارد عرصه سينما شديد؟
من بعد از آنكه تحصيلات حوزه را گذراندم و ســطح ســه حوزه بودم، 
تصميم گرفتم شاخه تبليغى خودم را پررنگ كنم. به خودم رجوع كردم 
و گفتــم كه اين درس و فعاليت هاى علمى و هدفى كه از ورود به حوزه 
داشتى، اثرش كجا مى خواهد باشد. حتى گپ و گفت هاى طولانى هم با 
برخى از علما داشتم كه در نهايت با توجه به بيانات مقام معظم رهبرى 
كه فرمودند: هنر در واقع ابزارى ماندگار، رســا و واضح است، باتوجه به 
علاقه اى هم كه از قبل به هنر و ســينما داشــتم، ديدم كه براى تبليغ، 

هنر عرصه بسيار مؤثرى است. درنگ نكردم و وارد حوزه سينما شدم.

 واكنش ها بعد از ورودتان به اين عرصه مثبت بود يا منفى؟
مثل همان روزى كه من وارد حوزه شــدم، زمانى هم كه وارد ســينما 
شــدم، همه جا خوردند. آن زمان كه وارد اين حوزه شدم، شرايط مثل 
اكنون نبود، ا وضاع الآن از قبل خيلى بهتر شــده است، آن سال ها مثل 
حالا فضا باز نبود، مثلاً الآن در تابلو اعلانات مدرسه فيضيه دوره آشنايى 
با رســانه هاى نوين اطلاع رســانى مى شــود و يا در برخــى از حوزه ها 
مســتندها و فيلم هايى به نمايش گذاشته مى شــود، اما زمان ما حتى 
بعضى هــا مى گفتند آخر اين چه حوزه و درس دينى اســت كه تو را به 
ســينما فرستاده كه مركز فساد است زيرا در تصور آن ها سينما مركزى 

بود كه با دين و ارزش هاى دينى در تضاد است.

 چرا به دنبال مستندسازى رفتيد؟
با تحقيقى كه كردم، ديدم مستندســازى بهترين شــاخه اى است كه 
مى توانم انتخاب كنم زيرا عرصه اى است كه مى شود حرف زد، مى شود 
به جاى نوشــتن كتاب و مقاله فيلم ســاخت چون آدم هاى امروز بنده 
فيلم و تصوير هســتند، بارها پيش آمــده كه در مورد يك موضوع زياد 
صحبت كرده اند، ولى فايده نداشــته، اما بــا نمايش يك فيلم هر آنچه 
كه مى خواســتند را به مخاطــب القا كرده اند چــون مخاطب امروزى 
تصوير برايش مهم است. مردم هميشــه عاشق شنيدن قصه ها بوده اند 
و هستند و اين يك نياز فطرى است، همچنان كه در قرآن داستان هاى 
بســيارى آمده اســت؛ من با اعتقاد وارد اين مسير شدم تا قصه هايم را 
براى مردم تعريف كنم و به واســطه آن مســيرم را بــراى تبليغ هموار 
كنم و با مخاطبى ارتباط برقرار كنم كه شــايد پاى منبر نمى نشــيند و 

ارتباطى با دين ندارد.
 

 تا حالا چند فيلم و مستند ساخته ايد؟
من كارم را با ساخت دو فيلم داستانى از سال 1386 شروع كردم و بعد 
از آن مستندسازى را آغاز كردم. در اين مدت هم نزديك به 30 فيلم و 
مســتند ساخته ام، ولى از بين اين ها دو فيلم «ايمان» و «على ممد» را 
خيلى دوست دارم و آن ها را مناسب سينما مى دانم. به اين معنا نيست 
كه بقيه فيلم هايم خوب نيســتند. اين دو از نظر محتوايى و ساختارى 

حرفه اى تر هستند.

 محتواى فيلم هاى «ايمان« و «على ممد» چيست؟
فيلم «على ممد» نگاهى ديگرگونه به مردى 50 ســاله است كه ادعاى 
حضور در جنگ تحميلى را دارد، اما كســى حرف او را باور نمى كند. در 
واقــع اين فيلم به دغدغه هاى مردى مى پردازد كه به آب و آتش مى زند 
تــا به همگان ثابت كنــد جانباز بوده و از طريق آن به ســوريه برود و 

مدافع حرم شود.
«ايمان» هم داســتان يك طلبه ايرانى به نام ايمان است كه حدود 23 
سال سن دارد و مسلط به زبان انگليسى است. او مى خواهد براى تبليغ 

دين در كنيا به اين كشور سفر كند. 

گفت و گو با مسعود زارعيان، صاحب Talabetoday پرمخاطب ترين صفحه مجازى درباره زندگى روزمره روحانيون

پيدا و پنهان زندگى طلبگى در اينستاگرام

سيد كاظم متولد سال 1334 در تهران است. از دوران نوجوانى عاشق سينما 
بود و از هر فرصتى براى رفتن به ســينما اســتفاده مى كرد. با شروع انقلاب 

اسلامى تحصيل در حوزه علميه قم را شروع كرد. 
بعد از مدتى علاقه اش به ســينما را جدى گرفت و همزمان با حوزه موفق شد 
در رشته ســينما دانشكده هنر هاى زيبا پذيرفته شــود. در حال حاضر مدير 
رســانه يك مؤسسه  تحقيقاتى اســت. چند فيلم كوتاه و چند برنامه تركيبى 
تلويزيونى مثل «كوچه هاى باران» را ســاخته و داورى چند جشنواره فيلم را 

در كارنامه ش دارد.
 آرزوى او موفقيت و آگاهى فرزندانش است.او چهار پسر دارد كه سه تاى آن ها 

طلبه هستند و آن ها را در انتخاب راه شان آزاد گذاشته است.

#طلبه_تودى

سيد كاظم

دقيقا يادمه سال 1383 همزمان با ميلاد آقا ابا عبداالله الحسين(ع) به جشن پرجمعيتى 
دعوت شده بودم. در دوران تبليغى هميشه عادت داشتم تو جيب قبا، مقدارى آبنبات 
چوبى داشته باشم و مناسبتى به بچه ها بدم. در اون جشن نسبتاً پرجمعيت دوتا آبنبات 
بيشــتر نداشتم كه يواشكى دادم به دوتا دســته گل ناز... بعد از چند دقيقه يك بچه 
گريه كنان اومد تو جمعيت مردها و گفت بابا شكلات، بااباا شكلاات، باااابااااا شكلااااااااات ! 
اين بچه خلاصه كل جشن رو با گريه هاى وحشتناكش به هم زد. هر كارى كردند آروم 

نشد و هر شكلاتى دادند قبول نكرد و فقط آبنبات چوبى مى خواست.
منــم كه خودمو لو نداده بودم و زده بودم به اون راه، يهو صداى مادر غمديده اين بچه 
جيغ جيغو رو شنيدم كه با صداى بلند و از سويداى دل فرياد مى زد؛ كدوم ذليل مرده 

اين آبنباتو به اين ها داده، الهى جيزجيگر بزنه به حق امام حسين(ع)...

#طلبه_تودى

شكلات پرُ دردسر

 مردم/ زهرا چكنه  اگر مردم طلبه اى را در 
سينما و يا ورزشگاه براى تماشاى يك فيلم و يا 
ديدن يك بازى فوتبال ببينند، مات و مبهوت 
مى مانند و با خودشان مى گويند مگر آخوندها 
هم فيلم مى بينند! و هزار و يك حرف ديگر. در 
حالى كه طلبه ها هم مانند همه مردم عادى غذا 
مى خورند و تفريح مى كنند. ولى مردم آ ن قدر 
تصورات عجيب و غريبى نسبت به آن ها داشته 
و دارند كه فكــر مى كنند روحانى  ها مانند آدم 
فضايى ها هستند كه از يك كره ديگر آمده اند و 

همه چيزشان با بقيه آدم ها تفاوت دارد. 
در طول اين  ســال ها هم هيچ كس به خودش 
زحمــت نداده كه كارى بكند تــا تابوى تصور 
اشــتباه از زندگى روحانى ها شكســته شــود. 
اما نســل جديد طلبه ها كه بيشــتر با فضاى 
مجازى آشــنا و دم خور هستند و مى دانند كه 
چــه تأثير ى روى ذهن مردم دارد، دســت به 
كار شــدند و صفحات ريز و درشتى در فضاى 
مجازى درســت كردند تا بگوينــد ماهم مثل 

مردم عادى زندگى مى كنيم.
مسعود زارعيان از همين طلبه هاى خوش ذوق 
و امروزى است كه صفحه پر بازديد و معروفى 
در اينستاگرام با نام «طلبه تودى» دارد؛ كه در 
آن به ابعاد مختلف زندگى روحانيت مى پردازد 
تا مردم از نزديك با زواياى پيدا و پنهان زندگى 
طلبه ها آشنا شــوند. ناگفته نماند كه زارعيان 
10ســالى مى شود كه در كنار حوزه و دانشگاه 
وارد حوزه سينما و مستندسازى هم شده است 
كه شايد حضور او در اين عرصه براى خيلى ها 

جاى تعجب داشته باشد.
در ادامــه گفت وگوى ما را با مســعود زارعيان 
درباره صفحه پربازديد طلبه تودى و ســينما و 

روحانيت مى خوانيد. 
 

 آقاى زارعيان چه شد كه تصميم گرفتيد 
طلبه شويد؟

پيش دانشــگاهى بــودم كه خيلــى اتفاقى با 
يك دوستى آشنا شــدم كه بر خلاف تصورى 
كه من از طلبه ها داشــتم، خيلى امروزى بود. 
ســبك و ســياق زندگى و رفتارش طورى بود 
كه برايم ســؤال شد، مگر مى شود يك روحانى 
آن قدر امروزى باشد و اين طور زندگى جذاب و 
متفاوتى داشته باشد؛ اين جرقه در ذهنم خورد 
كه چه خوب اســت من هم طلبه شوم، خيلى 
درگير كنكــور بودم. خلاصه يكــى دو ماه در 
كماى ذهنى و فكرى بودم، تا سرانجام تصميم 
خودم را گرفتم و با اين هدف وارد حوزه علميه 
شدم كه دســت جوانان هم سن و سال خودم 
را هم بگيرم. جوان هايــى كه مثل من نگرش 
ديگرى به دين داشــتند و بايد آن ها هم وجه 
شــيرينش را لمس مى كردند تا با آن آشــتى 

كنند.

 چه سالى وارد حوزه علميه شديد؟
سال 1382 بود كه براى گذراندن دروس حوزه 
به مدرسه آيت االله موسوى نژاد در مشهد رفتم. 
چون شــنيده بودم اين مدرســه علميه خيلى 
منظم و ويژه است و تا به حال بزرگان بسيارى 
در آن درس خوانده انــد، هر روز از ســاعت 6 
كه مى رفتيم حوزه تا حوالى 9- 8 شب درگير 

بوديم.

 پس كنكور شركت نكرديد؟
با وجود اينكه پــدرم خيلى هزينه كرده بود و 
هدف خودم هم ابتدا پزشكى بود و با جديت آن 
را دنبال مى كردم ولى آن قدر اراده ام براى رفتن 
به حوزه محكم شده بود كه تصميم گرفتم قيد 

كنكور و دانشــگاه را بزنــم و وارد حوزه علميه 
شوم.كنكور هم شركت نكردم. به قول معروف 

مسير زندگى ام 180 درجه عوض شد.

 فكر مى كرديد يك روز طلبه شويد؟
در خواب شــب هم نمى ديدم، من قبلاً اگر در 
كوچه اى طلبه و روحانى مى ديدم مسيرم را كج 
مى كردم تا با او برخورد نداشته باشم، چه برسد 

كه تصور كنم روزى طلبه شوم.

 واكنش اطرافيان و دوستان پس از اينكه 
شما وارد حوزه علميه شديد، چه بود؟

واكنش هــا متفاوت بــود و بيشــتر اطرافيان 
مخالفت كردند، طورى  كه خيلى  از دوســتان 
ارتباطشان را با من قطع كردند، من هم چون 
مسير تازه اى را شروع كرده بودم، مجبور بودم 
برخى از چيزهايى كه تمركزم را به هم مى زند 
و يا مانعى براى رســيدن به هدفم بود را كنار 
بگذارم. حتى خيلى از شــماره تلفن هايم را از 
بين بــردم و عكس هاى قديمــى ام را هم پاره 

كردم.
يادم هســت تابســتان كه براى ديدن اقوام به 
شهرســتان رفته بوديم، وقتى مادرم به خاله ام 
گفت كه مســعود طلبه شــده است، خاله ام از 

شدت تعجب همان لحظه جيغ بلندى كشيد.

 پس از اينكه وارد حوزه علميه شــديد 
و مدتى آنجا بوديد، حــوزه با آن جامعه 
آرمانــى طلبگــى تفاوتى نداشــت كه 

پشيمان شويد؟
طبيعتاً همه ما يكى ســرى اطلاعات از كليات 
حــوزه علميه و تحصيلات حــوزوى داريم كه 
بخشــى از آن نادرست و بخشــى هم درست 
اســت. طلبه ســنتى حوزه علميه شــايد اهل 
تفريحاتى كه همه مردم دارند، نباشــد، شايد 
ســينما نرود، در ملأ عام ساندويچ نخورد و به 

اصطلاح عُرفيات طلبگى را رعايت كند.
 من هم قبل از ورودم به حوزه چنين ذهنيتى 
داشتم وفكر مى كردم كه طلبه ها خيلى خشك 
هستند كه بخشــى از اين ها درست بود، ولى 

من روى ديگر سكه را هم ديدم. اينكه برخلاف 
تصور مردم طلبه ها خيلى شاد هستند و خيلى 
هــم خوب زندگــى مى كنند. مــن چه در آن 
دوران و چــه در حال حاضر از ورودم به حوزه 

پشيمان نشدم.
 چــون من وارد حــوزه علميه شــدم تا مثل 
روحانيونــى كــه عامــه مــردم از آن هــا ياد 
مى كنند، نباشــم؛ من وارد حوزه علميه شدم 
تا مانند برخى از طلبه هايى نباشــم كه به دور 
از مردم هســتند و تنها بــه فكر درس و بحث 
و حجره نشــينى هســتند و سرشــان در لاك 
خودشــان است، من به عشــق فراگيرى علوم 
دينى به حوزه آمدم تا يك طلبه به درد به خور 

براى مردم و جامعه باشم.

ابتــداى  بگذاريــد برگرديــم بــه   
كه مشوق  گفتيد دوستى  صحبت هايتان؛ 
شما براى ورود به حوزه بود، طلبه امروزى 
امروزى  طلبه  يك  مگر  مى شد،  محسوب 

چگونه است؟
من هميشه فكر مى كردم كه طلبه ها تافته هاى 
جدا بافته از جامعه هستند و با بقيه مردم فرق 
دارند. ولى ديدم كه دوســتم مثل مردم عادى 
فيلم مى بيند، ســينما مــى رود، به هنر علاقه 
دارد، اهل ســفر و لذت هاى حلال اســت، به 
كفش و لباسش مى رسد و آن تصور خشك كه 
از طلبه ها در ذهنم بود با شــخصيت ايشان در 

تناقض بود. همين موضوع موجب جذب من به 
ايشان و تغيير مسير زندگى ام شد.

من پيــش از اين فكر مى كردم طلبه ها از همه 
مظاهر دنيوى به دور هســتند و تنها يك لباده 
بلند و شلوار آخوندى و نعلين مى پوشند و يك 
عرقچين بر ســر مى گذارند، نه اهل رفت و آمد 
هستند و نه اهل معاشرت؛ البته پس از ورودم 
به حوزه استادم آيت االله سيد جواد بختيارى در 
كنار حاج آقاى موسوى نژاد خيلى در تربيت من 
و نگاه من نسبت به يك طلبه واقعى مؤثر بودند.

اينســتاگرام  زارعيان شــما در  آقاى   
ايجاد  با عنوان طلبــه تودى  را  صفحه اى 
كرده ايد كه بيــش از 26 هزار عضو دارد و 
تا به حال بيش از 700 پست در اين صفحه 
گذاشته ايد، چه شد كه اين صفحه را ايجاد 

كرديد؟
ســال 1388 مــن اولين جشــنواره عكس با 
موضوع روحانيت را در كشــور برگزار كردم تا 
مــردم قضاوت عادلانه اى نســبت به طلبه ها و 
روحانيت داشــته باشــند. نقاط مثبت و منفى 
را ببيننــد و بدانند كه آن ها معصوم نيســتند، 
بلكه راهشــان متفاوت است و رسالت عظيم و 

خطيرى دارند.
 پس از برپايى اين جشنواره از چهار سال پيش 
صفحه اى را در اينستاگرام راه اندازى كردم كه 
اولين صفحه با موضوع سبك زندگى روحانيون 
بود و بعدها خيلى از طلاب صفحاتى مشابه آن 

ايجاد كردند.
 امــا «طلبه تــودى» اولين صفحه اســت كه 
اكثر افراد براى آشــنايى بــا روحانيون به آن 
ســر مى زنند و خدا را شــكر مخاطب خود را 
هم دارد. من مى خواســتم زواياى پيدا و پنهان 
زندگى طلبگى را بگويم و مردم نگاهى نزديك 
به زندگى روحانيت داشــته باشند؛ مثلاً آن ها 
چگونــه درس مى خواهند، رتبه طلبگى به چه 
نحو است، چگونه امرار معاش مى كنند، چقدر 
شــهريه مى گيرند و كلى سوال ديگر در مورد 
زندگى طلبگى كه شــايد مردم دوســت دارند 
چيزهايى در مورد آن بدانند. از همان روز اول 

هم سعى كردم دو زبانه باشه و مخاطب خارجى 
را هم جــذب و جلب كنم كه به لطف خداوند 
ايــن دو زبانه بودن صفحه موجب شــد كه در 
عرصــه بين الملل هــم مخاطبانى اين صفحه 
داشته باشــد، حتى از بى بى ســى بين الملل 
به من پيــام دادند كه مصاحبــه بگيرند، ولى 
مصاحبه نكردم، اما بعدش خودشــان مقاله اى 
در مــورد اين صفحه كار كردند و پس از آن ما 
با هجمه  ســؤالات و پرسش هاى مختلف مردم 

اقصى نقاط دنيا مواجه شديم.

 در مدت اين چهار سالى كه اين صفحه را 
راه اندازى كرديد، واكنش ها به پست هايى 

كه گذاشتيد چطور بوده است؟
من اعتقاد دارم كه بايد فرزند زمانه خودم باشم 
و بــراى همين محتواى اين صفحه را هم ســو 
بــا نياز مــردم مديريت كــردم. در اين مدت 
هم واكنش ها خيلى گوناگــون بوده، خيلى ها 

استقبال كردند و خيلى ها هم مخالفت.
 كلى هم ناسزا به ما گفتند. ولى عموم طلبه ها 
خوشحال اند. چون زواياى پيدا و پنهان زندگى 
طلبه هــا در اين صفحه به نمايش گذاشــته و 

درباره آن بحث مى شود. 
گاهى اتفاق افتاده كه پسُتى را منتشر مى كنم 
و مى بينم كه مردم به واسطه اين عكس دارند 
باهم تعامل مى كنند و حــرف مى زنند. جالب 
است بدانيد يكى از پست هاى ما در طلبه تودى 
400 هزار بازديد داشت و بيش از 3000 پيام و 

كامنت برايش گذاشته بودند.

زارعيان  آقاى مســعود   فكر مى كنيد 
طلبه موفق ترى اســت يــا كارگردان و 

مستندساز بهترى؟
ورود من هم به سينما به عنوان يك كار و عرصه 
تبليغى بود، اما منِ مسعود زارعيان كه اكنون در 
عرصه مستند و سينما فعال هستم، دقيقاً مانند 
طلبه جهادى هستم كه در مناطق محروم خانه، 
مسجد و مدرســه مى سازد، در واقع كار اصلى آن 
طلبه هم ساخت مدرسه و خانه در مناطق محروم 
نيست، بلكه رســالت اصلى او، طلبگى و خدمت 
رسانى در عرصه دين است. زمانى هم كه احساس 
نياز مى كند كه بايد حركتى را انجام دهد و به مردم 
كمك كند، در نقش يك كنشــگر اجتماعى وارد 
مى شود، اما در كل بايد مسائل دينى مردم را حل 
كند. من هم فيلمم را مى سازم و دوباره برمى گردم 
به اصالت اصلى ام كه حوزوى بودن است، زيرا اگر از 
اصالت خودم فاصله بگيرم، ديگر يك طلبه نيستم، 
بلكه يك هنرمند متدين مى شوم كه نمونه هاى آن 
هم در جامعه و عرصه سينما زياد است. اكنون هم 
در زمان هايى كه فرصت دارم، حتماً لباس مى پوشم 

و منبر و تبليغ مى روم.

 با ورود شما به اين عرصه، آيا طلبه هايى 
به شما مراجعه كردند كه تمايل داشته باشند 

آن ها هم وارد اين عرصه شوند؟
بله؛ موارد بســيارى بوده اســت، ولى من ابتدا 
بــه آن ها مى گويــم كه اينجا هــم يك عرصه 
خطير تبليغى اســت كه بايد ابزارش را بدانيد 
و ضروريات آن را هــم رعايت كنيد، اين طور 
نيست كه هر طلبه اى، هر جايى كه برود، موفق 
شــود. من در اين ســال ها از بين 20 طلبه اى 
كــه بــراى ورود به اين عرصه اعــلام آمادگى 
مى كردند، شايد يك نفرشان را قبول مى كردم؛ 
زيرا برخــى  از طلبه ها اگر مى خواســتند وارد 
اين عرصه شــوند نه تنها به خودشان، بلكه به 

حوزوى بودنشان هم ظلم مى كردند.

برش

«طلبه تودى» اولين صفحه است 
كــه اكثر افــراد براى آشــنايى با 
روحانيــون به آن ســر مى زنند و 
خدا را شــكر مخاطب خــود را هم 
دارد. من مى خواستم زواياى پيدا 
و پنهان زندگــى طلبگى را بگويم 
و مــردم نگاهى نزديك به زندگى 

روحانيت داشته باشند
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يادداشت
حجت الاسلام دكتر اميرعلى حسنلو

حوزه: مديــر حوزه هاى علميه با بيــان اينكه 10 هزار 
طلبه در دانشــگاه تحصيل مى كنند، گفت: 20 مركز در 
قم 200 رشته علوم انسانى اسلامى را به طلبه ها آموزش 

مى دهند كه وصل به نظام دانشگاهى اند.
آيت االله اعرافى در ديدار اعضاى شــوراى مركزى تشكل 
فراگيــر تبليغ گروهى طــلاب افزود: بــا اينكه بودجه 

حوزه هــاى علميه نصــف و حتى بودجه هــاى عمرانى 
ما حذف شــده اســت، اكنون حوزه از منشــور و سند 
چشم انداز برخوردار اســت و براى اولين بار برنامه پنج 

ساله حوزه تدوين و آماده شده است.
آيت االله اعرافى به طرح آمايش حوزه اشاره كرد و تدوين 
نظام جامعه رشــته اى حوزه را طرح ديگرى دانســت و 

ادامه داد: اكنون 90هزار دانشجو در 45هزار رشته علوم 
اســلامى كه مرتبط به حوزه اســت در دانشگاه تحصيل 
مى كننــد و 20مركز در قم 200رشــته علوم انســانى 
اسلامى را به طلبه ها آموزش مى دهند كه وصل به نظام 
دانشــگاهى اند و 10هزار طلبه ما در دانشــگاه تحصيل 

مى كنند.

خبر

مدير حوزه هاى علميه مطرح كرد 

بودجه حوزه هاى علميه نصف شده است

امام صادق ؛ پرچمدار تمدن اسلامى
معارف: پيامبراكرم(ص) بنيان تمدن اســلامى را بر تربيت انســان بر 
محورهاى توحيد، علم و دانايى، دانش دوســتى، بهداشت و پاكيزگى و 
زندگى شايســته و برخوردار از آرامش و مهربانى با ياد خدا و ارج گذارى 
به خانواده اســتوار ســاخت. اهل بيت آن حضرت نيز اين مسير را ادامه 
دادند تا زمان امام صادق(ع) كه احياگر بنيان هاى راستين تمدن اسلامى 
بود و اين عناصر به صورت برجســته دوباره طرح و با روشمندى خاص 
علمى، باز آفرينى شد؛ بنابراين امام صادق(ع) را بايد احياگر تماميت اسلام 
و ارزشــهاى تمدن اسلامى ناميد چون رهبران همه فرقه هاى اسلامى و 
دانشمندان غيرمسلمان از اهل كتاب و غير اهل كتاب از محضر علمى آن 
حضرت استفاده علمى كرده شاگردى آن حضرت را نموده اند و تأثيرات 

علمى ايشان به تمدن هاى ديگر نيز از لحاظ روشى راه يافت.
شهرت علمى  امام(ع) در بلاد اسلامى  آن چنان چشم گير و زبانزد خاص و 
عام بود كه از نقاط  دور قلمرو وسيع  اسلامى  براى كسب فيض به مدينه 
هجرت مى كردند و از درياى بى كران علوم الهى او بهره مى بردند. ياران امام 
اين گفت وگوها را در رساله هاى جداگانه تحت عنوان اصول، جمع آورى 
مى كردند. اين كتاب ها در تاريخ علم شيعه، به اصول چهارصدگانه كه در 
موضوعات نگاشته شده بود معروف است. شيخ كلينى آنچه از اين اصول 
برجاى مانده بود را در اوايل قرن چهارم با مشقات فراوان ومسافرت هاى 

زياد پيدا كرد و در كتابى به نام اصول كافى جمع آورى كرد.
رهبران فرقه هاى اسلامى با واسطه يا بدون واسطه شاگردى امام صادق(ع) 
را نموده و از حضورش استفاده هاى فراوان برده اند. «ابوحنيفه» در رأس 
اين پيشــوايان قــرار دارد. ابوحنيفه (متوفى 150هجــرى) معاصر امام 
صادق(ع) بود كه به شاگردى امام صادق(ع) افتخار مى كرده و او را استاد 
بدون واســطه خويش مى دانست. ابوحنيفه امام صادق(ع) را اعلم و افقه 
از همه مى دانســت و از او نقل شــده است كه: «ما رأيت افقه من جعفر 
نَتان  بن محمد». همچنين از ابوحنيفه نقل شده كه مى گفت: «لولا السَّ
لهلك نعمان» اگر دو سال [شاگردى امام صادق(ع)] نبود «نعمان» (نام 
ابوحنيفه، نعمان بن ثابت است) هلاك شده بود. ابوحنيفه بارها اين جمله 

را  مى گفت كه من دانشمندتر از جعفر بن محمد نديده ام.
امام مالك بن انس  (متوفى 179هجرى) مؤســس مذهب مالكى نيز از 
كسانى است كه از محضر امام صادق(ع) استفاده كرده است. امام شافعى 
(متوفى 204 هجرى) نيز شــاگرد مالك بوده و به وسيله او و ديگران از 
امام صادق(ع) روايت نقل مى كند كه اين روايات در مسند شافعى موجود 
است. امام احمد بن حنبل (متوفى 241 هجرى) مؤسس مذهب حنبلى 
نيز شــاگرد امام شافعى است و به وســيله او از امام صادق(ع) با واسطه 

استفاده كرده است.
«مالــك» مى گويد: مدتى نزد جعفر بن محمد رفت و آمد مى كردم، او را 
همواره در يكى از سه حالت ديدم: يا نماز مى خواند يا روزه بود و يا قرآن 
تلاوت مى كرد، و هرگز او را نديدم كه بدون وضو حديث نقل كند. در علم 
و عبادت و پرهيزگارى، برتر از جعفر بن محمد، هيچ چشمى نديده و هيچ 

گوشى نشنيده و به قلب هيچ بشرى خطور نكرده است.
علاوه بر ابوحنيفه و مالك بن انس، شــمار زيادى از بزرگان اهل ســنّت 
نيز امام صادق(ع) را ســتوده اند. ابن حجر عسقلانى مى گويد: «فقهاء و 
محدثانى همچون شعبه، سفيان ثورى، سفيان بن عينه، مالك بن انس 
ابن جديح، ابوحنيفه، حبيب بن خالد، قطان، ابوعاصم و شمار انبوه ديگرى، 
از جعفربن محمد(ع) حديث نقل كرده اند». جاحظ مى گويد: «جعفر بن 
محمــد، الذى ملأ الدنيا علمه و فقهه، و يقال ان اباحنيفه من تلامذته و 
كذلك ســفيان الثورى، و حسبك بهما فى هذا الباب»؛ يعنى: جعفر بن 
محمد(ع) كسى است كه دنيا از علم و فقه او پر شده است و گفته شده 
ابوحنيفه از شاگردان او بوده و همچنين سفيان ثورى و همين دو نفر در 

اين باب براى مثال كافى است. 
هيچ تمدن و فكرى بدون پشــتوانه نيروى علمــى و فكرى قابل دوام و 
استمرار نيست؛ امام صادق(ع) به اين مولفه اساسى توجه داشت و با همين 
انگيزه به تعليم و تربيت نيرو پرداخت. شــيخ طوسى در كتاب فهرست 
خود كه نام شاگردان حضرت را به ترتيب حروف الفبا نگاشته است، شمار 
شاگردان حضرت را حدود 4921 نفر فهرست نموده كه تعدادى از آن ها 
شاگرد مشترك امام باقر(ع) وامام صادق(ع) مى باشند. قطعاً شمار زيادى 
از شــاگردان كه روايت و آثارى از آنان نقل نشده در جمع ياران حضرت 
بوده اند از اين رو شمار شاگردان ايشان بيش از اينهاست. به همين دليل 
اســت كه بايد امام صادق(ع) را پرچمدار علم، دانش و تمدن اسلامى در 
دوره مهمى دانســت كه اســلام به دليل شرايط خاص آن زمان در حال 

تكه تكه شدن بود.

خبر

رئيس پژوهشكده فرهنگ و معارف قرآن:
مرجعيت قرآن 

در علوم انسانى - اسلامى فراموش شده است
رئيس پژوهشــكده فرهنگ و معارف قرآن كريم گفت: قرآن كريم 
مهم ترين و جامع ترين منبع و مرجع مســلمانان در حوزه رفتارها، 
سبك زندگى و علوم انسانى است. زمانى كه جامعه ما از دستورات قرآن درس 

گرفته و به آن عمل كند، جامعه اى قرآنى خواهد بود.
حجت الاسلام محمدصادق يوسفى مقدم با اشاره به فاصله گرفتن مسلمانان از 
قرآن در طول سال هاى پس از رحلت پيامبر(ص) افزود: بعد از گذشت چند 
قرن، مسلمانان از توجه به مفاهيم و دستورهاى قرآن فاصله گرفته و در رفتار 
مطابق با قرآن كريم عمل نكردند.  وى با بيان اينكه نقش و جايگاه قرآن در 
علوم انسانى -اسلامى كمرنگ شده است، اظهار كرد: دليل اين اتفاق اين است 
كه قرآن كريم مرجعيت خود را بين انديشمندان مسلمان از دست داده است.  
وى بــا بيان اين مطلب كه در هر دوره اى كه مســلمانان، به قرآن به عنوان 
مرجع و منبع زندگى ساز روى آوردند، تحولات گسترده اى در جهان اسلام به 
وجود آمد، گفت: زمانى كه مسلمانان به تفاسير اجتماعى قرآن مانند تفسير 
«الميزان» روى آوردند توانســتند در تحولات اجتماعى نقش آفرينى كنند. 
يوسفى مقدم با بيان اينكه انقلاب اسلامى تأثير ويژه اى بر روند مرجعيت قرآن 
در زندگى مردم گذاشت، افزود: انقلاب اسلامى يك جريان فكرى و اعتراض 
فرهنگى برمبناى قرآن بود.  وى با بيان اينكه اگر چه پس از پيروزى انقلاب 
قرائت قرآن تخصصى تر و سامان يافته تر شد، در آموزش قرآنى به جامعيت 
رســيديم، در حوزه پژوهش نيز مؤسسات قرآنى شكل گرفتند و در نهادها و 
سازمان هاى نظام جمهورى اسلامى، نهادها و معاونت هاى قرآنى در حال شكل 
گيرى و تقويت اســت و نيز شوراى عالى انقلاب فرهنگى به اين عرصه وارد 
شــده، گفت: با گذشت چهار دهه از پيروزى انقلاب اما هنوز نمى توانيم ادعا 
كنيم كه قرآن از محجوريت خارج شده است. وى تأكيد كرد: براى مرجعيت 

قرآن در علوم اسلامى نياز به برنامه ريزى بيشترى داريم.

  نازلى مروت   آموزه هاى فرهنگ ساز 
و تمدن آفريــن امام صادق(ع) در دوره 
امامــت آن حضرت در دانشــگاهى كه فراتر از 
مرزهاى مذهب و دين گام برداشــت و مرزهاى 
جغرافيايــى را نيز درنورديــد يكى از برگ هاى 
برنده امت اسلام براى رسيدن به اهداف علمى و 
دانشى است. حجت الاسلام دكتر محمدباقر پور 
امينى؛ عضو هيئت علمى پژوهشــگاه فرهنگ و 
انديشــه اسلامى، استاد دانشــگاه و پژوهشگر؛ 
شكوه علمى دانشــگاه امام صادق(ع) را تحليل 

كرده است.

چرا امام صادق(ع) بيشتر موفّق به نشر و 
ترويج علوم و معارف اسلامى شدند؟

دوره 34ســاله امامت امام جعفر صادق(ع) كه 
تا ســال 148قمرى ادامه داشت با خلافت پنج 
خليفه آخر اموى و دو خليفه نخســت عباسى، 
يعنى ســفاح و منصور دوانيقــى همزمان بود. 
حاشيه هاى انتقال قدرت بين دو خاندان اموى 
و عباســى، آزادى نســبى براى فعاليت علمى 
 آشــكار را براى امام صادق(ع) فراهم ســاخته 
بود بــه گونه اى كه در محضــر امام، بحث هاى 
علمى  منحصر به فردى در موضوعات و مسائل 
گوناگون ايجاد شد و شاگردان و ياران به راحتى 
در محفل علمى حضور مى جستند و از فرمايشات 
ايشــان در حوزه هايــى چون فقــه، حديث و 
اعتقادات اســتفاده مى كردنــد و ثمره آنان نيز 
گنجينه اى اســتثنايى از رواياتى بود كه از امام 
صادق(ع) به يــادگار ماند. «ابن حجر هيثمى»  
اذعان مى كند  المحرقــه»  در كتاب «الصواعق 
كه مــردم از او دانش هاى فراوان نقل مى كردند 
و آوازه او به همه جا رســيده بود: َ«نقل النَّاس 
عَنهُ من العُْلُوم مَا سَارَتْ بهِِ الركْبَان وانتشر صيته 

فىِ جَمِيع البْلدَانِ»
همچنين اين سخن جاحظ نيز شنيدنى است؛ 
ابوعثمان عمرو بن بحــر جاحظ، اديب معتزلى 
اهل بصره و نويسنده بسيارى از تأليف هاى سده 
ســوم قمرى، معترف است كه دانش و فقه امام 

جعفر بن محمد صادق(ع) دنيا را پر كرده بود.
اين گســتردگى محفل علمى  امام ســبب شد 
كه علوم و معارف اســلام ناب فراگير و به ساير 
مناطق جهان اســلام منتقل شــود؛ به گزارش 
نجاشى در كتاب رجال، حســن بن على وَشّاء 
در مســجد كوفه، 900نفر را ديده اســت كه از 
امام صادق(ع) حديث نقل مى كردند و مى گفتند 

د». ثنى جعفرُ بنْ مُحَمَّ «حدَّ
اين فراگيرى دانش در جهان اســلام، در دوره 
حكومت منصور دوانيقى يك استثناســت، زيرا 
اين خليفه به هر وسيله اى تلاش مى كرد چهره 
علمى  و معنوى امام صادق(ع) را به شــيوه هاى 
گوناگون تخريب كند، او كوشيد چهره هاى ديگر 
را در برابر امام مطرح كند تا شــكوه امام جايگاه 

علمى  همه افراد را تحت تأثير قرار ندهد.

درباره  سياســى  مؤلفه هاى  بــر  افزون 
شــكل گيرى دانشگاه جعفرى چه عوامل 
اجتماعى و فرهنگى درپيدايش اين پديده 

علمى  مؤثر بوده است؟
چند عامل در پيدايــش اين پديده علمى  مؤثر 
بود؛ تلاش بى وقفــه ائمه اطهار(ع) قبل از امام 
صادق(ع) به خصوص امام باقر(ع) كه بسترى را 

براى رفت و آمد شــاگردان و ياران خود با امام 
فراهم كردند.رفت و آمد بزرگان غيرشــيعى در 
محضر امام نيز عاملى در مطرح شدن شخصيت 
علمى  امام بــود. اغلب بزرگان حديث و فقه كه 
قرون بعد مرجعيتى پيدا كردند از ريزه خواران 

مكتب علمى امام صادق(ع) بودند.
مســافرت هاى امــام نيز عاملى براى آشــنايى 
ديگران بــا فضيلت هاى علمى  امــام بود. امام 
صادق(ع) در زمان حكومت سفاح و نيز حكومت 
منصور دوانيقى، ســفرهايى را به عراق داشتند 
هرچند كه به دليل احضــار حاكمان وقت بود. 
امــام به كربــلا، نجف، كوفه و حيره هم ســفر 
كردند و در اين ســفرها علما و مردم به حضور 
حضرت مى رســيدند. روايتى را علامه مجلسى 
در بحارالانــوار از محمد بن معروف هلالى نقل 
مى كند كه در ســفر امام صــادق(ع) به حيره، 
مردم بشدت از او استقبال كرده اند، به گونه اى كه 
تا چند روز به جهت ازدحام مردم، نتوانسته است 
امام را ملاقات كنــد. مناظرات و گفت وگوهاى 
ميان امام صــادق(ع) و متكلمان مذاهب ديگر 
را نيــز بايد يك عامل مهم در آشــنايى جهان 
اسلام با شخصيت امام دانست و عامل مهم ديگر 
شاگردان بسيار امام بود كه بسيارى از آنان مروّج 

مكتب علمى  امام صادق(ع) بودند.

يكى از دســتاوردهاى علمى  مكتب امام 
صادق(ع) رونق نام اسلام و مدينه در ميان 
محافل علمى  جهان بوده اســت. در اين 
زمينه چه نكاتى از تاريخ قابل تأمل است؟

مكتــب علمى  امــام در مدينــه زبانــزد بود. 
شهرستانى صاحب كتاب معروف «ملل و نحل» 

مى نويســد: «دانش و آگاهــى او در فرهنگ و 
مذهب فوق العاده زياد بوده چرا كه او اطلاعات 
وســيعى درباره مســائل حكمت و تمام علوم 

گوناگون داشت».
از شــيخ عبدالرحمــن بــن محمد بســطامى  
حنفى(858ق) نويسنده مناهج التوسل نيز اين 
كلام نقل شده است كه: «علما و دانشمندان از 
هر گروه و مذهب و دينى كه بودند براى كسب 
فيض علمى  به در خانه امــام صادق(ع) هجوم 

مى آوردند تا جايى براى نشستن بيابند».

آنچه معروف است امام صادق(ع) بيش از 
آيا  بفرماييد  تربيت كرده اند.  4000 شاگرد 
همه اين شــاگردان در رشته هاى اسلامى 
پرورش يافته اند يا در رشته هاى تجربى هم 

ايشان شاگردى داشته اند؟
مكتب امام در علوم مختلف شاگردانى را به خود 
اختصاص داده بود. احمد امين مصر نويســنده 
كتاب ظهرالاسلام مدعى است در مجالس درس 
امام صادق(ع) تنها كســانى كه بعدها مذاهب 
فقهى را تأسيس كردند، شركت نمى كردند، بلكه 
فلاسفه و طلاب حكمت و افراد گوناگون از اديان 
ديگر مثل مسيحيان، يهوديان و زرتشتيان و... به 
گرد درياى مــوّاج و پرتلاطم آن حضرت حاضر 
مى شدند و علومى  مانند فيزيك، شيمى، ستاره 
شناسى، طب و... را از حضرت مى آموختند و از 
سرچشمه زلال الهى خود را سيراب مى كردند. 
اين سخن يك متفكر ســنى مذهب و مشهور 
اســت؛ البته در متون شــيعى نيــز نمونه هاى 
متعددى از گستردگى مكتب امام گزارش شده 

است.
شمار شــاگردان امام پديده شكوهمندى است. 
شيخ طوسى در كتاب «رجال» خود مدعى است 
كه امام صادق 4000 نفر يار و شــاگرد داشته 
است. شــهيد اول نيز در «ذِكْرى» مدعى است 
4000 مــرد از اهل عراق و حجاز و خراســان و 

شام شاگرد ايشان هستند.

حوزه ها و دانشــگاه هاى كشور ما بايد چه 
پيامى از مكتب علمى  امام دريافت كنند؟

عزت و قدرت و شــكوه هر ملتى بــر دانش او 
متكى است و هر كشــورى با تكيه بر پيشرفت 

علمى و تمدنى خود مى تواند به خود ببالد و رفاه 
و پيشــرفت را براى ملت خود ارمغان آورد. در 
اين زمينه حوزه و دانشــگاه مى توانند با الهام از 
مكتب جعفرى، دانش و علم كشور را مهندسى 

كنند.
امام(ع) به اهــل علم اين توصيــه را دارند كه 
«دانــش را بجوييد و همراه آن با بردبارى و وقار 
خود را بياراييد و براى كســى كــه دانش به او 
مى آموزيد فروتن باشيد و هم براى كسى كه از 
او دانش فرا مى گيريد، و عالم ستمگر نباشيد كه 

باطل، حق شما را هم از ميان ببرد».
امام صادق(ع) به فراگيرى سطحى علوم هشدار 
مى دهند و بر تأمل بيشــتر و درنگ گسترده تر 
در دانــش تأكيد دارنــد و مى فرمايند: «كثرة 
النّظر فى العلم يفتح العقل؛ زيادى نظر و تأمل 
در علم و دانش سبب باز شدن عقل است»؛ اين 
سخن زيباى امام صادق(ع) نيز تصوير زيبايى 
از اضلاع يك جامعه نمونــه و مدينه فاضله را 
ارائه مى كند: «اهالى هيچ كشــور و شهرى، در 
راه تأميــن امور دنيا و دين خود از ســه طبقه 
بى نياز نيســتند، هر جا كه مــردم، فاقد اين 
ســه طبقه باشند زندگى آنان زندگى وحشى و 
حيوانى است: اول فقيهى كه داراى علم و تقوا 
باشــد، دوم زمامدارى كه خيرخواه و فرمانروا 
باشد، سوم طبيبى كه در كار خود بصير و مورد 

اعتماد مردم باشد».
اين حديث امام صادق(ع) پايه ها و اركان تمدنى 
را به تصوير مى كشــد كه براى همه اهل دانش 
و قــدرت راهنما اســت؛ به عبــارت ديگر بايد 
اركان تمدنــى را در دانشــگاه جهانى جعفرى 

بيابيم.

معارف

در گفت و گو با عضو هيئت علمى  پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامى  مطرح شد

مهندسى دانش با  الهام از مكتب جعفرى

گفتارى از حجت الاسلام رفيعى

5 راه فرار از «حسادت»

دارالشفا

 رسا: حجت الاســلام والمسلمين رفيعى عضو هيئت علمى 
جامعه المصطفى با بيان شــواهد قرآنى و روايى، پنج راهكار 

براى ترك حسادت مطرح كرد.
وى در سخنانى با طرح سؤالى مبنى بر اينكه «براى پرهيز از 
حسادت چه كارى بايد انجام داد؟» پنج راه را بيان كرد كه اين 
راهكارها، راه هاى درمان و پرهيز از حســادت يا دور شدن از 

خطر آن، در زير مى آيد:
 اولين راهكار پناه بردن به خدا و استعاذه است؛ با خواندن 
سوره «فلق» يا آيه 64ســوره يوسف «فَااللهُ خير حافظاً وَ هُوَ 

ارَحَمُ الرّاحمين» از شرّ حسودان در امان مى مانيد.
امــا وقتى مى خواهيد خودتان حســود نباشــيد و در دلتان 
حســادت پيدا نشود، آيه 10سوره حشــر «وَالذَِّينَ جَاءُوا مِنْ 
بعَْدِهِمْ يقَُولوُنَ رَبنََّا اغْفِرْ لنََا وَلإِخِْوَاننَِا الذَِّينَ سَبَقُوناَ باِلإْيِمَانِ وَلاَ 
تجَْعَلْ فيِ قُلُوبنَِا غِلاًّ للَِّذِينَ آمَنُــوا رَبنََّا إنِكََّ رَءُوفٌ رَحِيمٌ» را 

بخوانيد كه اگر آن را در قنوت نمازتان بخوانيد بهتر است.
راه دوم تقويــت باورها و اعتقادات اســت؛ بعضى به ائمه 

حســادت مى ورزيدند؛ بايد باور داشت كه اين افراد زمينه را 
دارند؛ پيامبر چهار ســال دارند كه حليمه سعديه مهره هايى 
به گردنشــان آويزان كرد و گفت مى خواهم از شرّ حسودان و 
خطرات و چشــم زخم در امان باشيد؛ اين ها را دور انداختند 
و فرمودنــد «ان ربىّ يحفظنى؛ خدا من را حفظ مى كند» در 
زندگى رسول خدا لحظه اى شرك نبوده است و پدران ايشان 

هم همه مؤمن بودند.
مرحوم آيت االله گلپايگانى مى فرمود كه آقايى با ما هم مباحثه 
بود و مريض شد و در بســتر خوابيد و من به ديدنش رفتم، 
ديدم كه حرف هاى كفرآميز مى زند و به خدا بدبين اســت؛ 
مى گويد كه چرا شــما زنده ماندى و مرجع شــدى و من در 
حال مرگ هستم و بچه هايم بى پدر مى شوند؟ گفتم كه مگر 
دست من است؟ يك آدم داريم كه 90سال عمر مى كند، يكى 
هم در 40 سالگى از دنيا مى رود؛ ما كه قرار نيست براى خدا 

نقشه راه بكشيم؟
قرآن كريم در آيه 32 ســوره نساء مى فرمايد: «برترى هايى را 
كه خداوند براى بعضى از شــما بر بعضى ديگر قرار داده آرزو 
نكنيد! مردان نصيبى از آنچه به دست مى آورند دارند، و زنان 
نيــز نصيبى؛ و از فضل خدا، طلب كنيد! و خداوند به هر چيز 

داناست».
 ســومين راه براى گريز از ايجاد حسادت، كتمان مواردى 

است كه ممكن است به آن ها حسد بورزند؛ رسول اكرم (ص) 
مى فرمايند: «استعينوا على قضاء حوائجكم بالكتمان؛ كارهايتان 
را بپوشانيد» اين را كه چند سفر رفته ام و اين قدر پول دارم، 
لازم نيست تعريف كنيد؛ كتمان داشته باشيد؛ «و ان كل ذى 
نعمت محســود؛ هر آدمى كه نعمت هاى خود را كف دست 

بگذارد به او حسادت مى ورزند».
امام صادق(ع) به مفضل فرمود: «سفره دل خود را پيش همه 

كس باز نكن» لازم نيست كه همه چيز را رسانه اى كنيد.
چهارمين راه برخورد با حسادت ترتيب اثر ندادن است؛ 
اين راه را مرحــوم نراقى در «معراج الســعاده» دارد؛ اگر 
به كســى حســادت مى ورزى، برخلاف ميل قلبى خود از 
او تعريف كن؛ ايشــان در بحث بخل هــم اين را مى گويد 
كه آن هايى كه بخيل هســتند به زور انفاق كنند؛ چون در 
مقابل هر صفت رذيله اى بايستيد از بين مى رود؛ آن ها كه 
عصبانى هســتند به زور خوش اخلاق باشند؛ آن ها كه كم 
صبر و عجول هستند به زور صبر را به خود تحميل كنند. 
در حديثى هم آمده اســت «اذا لم تكن حليماً فتحلم؛ اگر 

بردبار نيستى خود را بردبار نشان بده».
اين راهكار مانند مريضى اســت كه به زور دارو مى خورد؛ دارو 
اثر مى كند؛ درست اســت كه به زور مى خورى و به زور تو را 
به زير تيغ جراحى مى برند اما خوب مى شــوى؛ آدم عجولى 

كه بــه زور خود را به صبر نگه مى دارد چنــد ماه بعد آرام و 
صبور مى شود؛ روان شناســان اين راهكار را «مقابله به ضد» 
مى گويند كه نفاق هم نيســت؛ خود به خود به نتيجه خوب 
منجر مى شــود؛ صفات رذيله را آبيارى نمى كنيد تا آرام آرام 

مى خشكند.
 پنجمين و آخرين راهكار هم اين اســت كه به داشته هاى 
خود دقت بيشترى داشته باشيم؛ صبح كه قارون از خانه بيرون 
آمد همه گفتند خوشا به حالش كاش ما اين پول را داشتيم 
و عصــر كه در زمين فرو رفت گفتند كه خوب شــد مثل او 
نبوديم؛ يعنى بعضى اوقات دو طرف ســكه را بايد ديد؛ شما 
فرعون را تنها در تخت حكومت نبينيد بلكه در رود نيل هم 

ببينيد.
پســر شــيخ عباس قمى(ره) مى فرمودند گاهى پولدارها 
دردها و مشــكلاتى دارند كه يكــى از آن ها را فقرا ندارند؛ 
زياد مى گويند كه «ظاهر زندگى ديگران را با باطن زندگى 
خود مقايســه نكنيد»؛ واقعاً اينطور اســت؛ گاهى انســان 
مى گويد كه چه خانه و ماشــينى امــا در عمق زندگى ها 
مى بينيد كه اين ها مشكلاتى دارند كه شما يكى از آن ها را 
نداريد؛ بنابراين انسان داشته هاى خود را ببيند؛ اين موجب 

مى شود كه حسادت در زندگى كمتر شود.

برش

امام صــادق(ع) بــه فراگيرى 
سطحى علوم هشدار مى دهند 
و بــر تأمــل بيشــتر و درنــگ 
گســترده تر در دانــش تأكيد 
دارنــد و مى فرماينــد: «كثرة 
النظّــر فى العلم يفتــح العقل؛ 
زيادى نظــر و تأمــل در علم و 
دانش ســبب باز شــدن عقل 

است»



يك رسانه  آلمانى: روس ها آمونياك بو مى كردند
سايه  دوپينگ 

دست از سر ميزبان برنمى دارد
بيلد :  بازيكنان تيم ملى روســيه در بازى هايشــان مقابل اسپانيا و 
كرواسى آمونياك استنشاق كرده اند تا به بهبود عملكردشان كمك 

كند.
يكى از سخنگوهاى فدراسيون فوتبال روسيه در گفت وگو با روزنامه  
زوددويچه زايتونگ اعلام كرده كه يكى از بازيكنان تعويضى روسيه 
در بازى مقابل اســپانيا، پيش از ورود به زمين اين كار را انجام داده 
اســت. اين در حالى است كه ســايه  دوپينگ مدتى است بر ورزش 
روسيه ســايه افكنده. جديدترين اتهام را آلمانى ها وارد كرده  و تيم 
ميزبان جام جهانى 2018 را به اتهام دوپينگ مورد حمله قرار داده اند.  
در قوانين بين المللى ضددوپينگ، آمونياك به عنوان ماده  نيروزاى 
ممنوعه دسته بندى نشــده ولى اين ماده از نظر جسمى به بازيكنان 
كمك مى كند. استنشاق آمونياك جريان اكسيژن در خون را بهبود 

مى بخشد. 

تاريخ حكم به قهرمانى
انگليس مى دهد

ورزش: تيم ملى انگليس حالا بيشتر از هميشه از بخت بالايى براى 
كسب دومين قهرمانى خود در تاريخ جام جهانى برخوردار است. 

سه شيرها بعد از 6 دوره دوباره موفق به صعود به جمع 4 
تيم پايانى جام جهانى شده اند و مى توانند بعد از 52 

سال دوباره قهرمانى را جشــن بگيرند. آنها تنها 
يك بار در سال 1966 موفق به فتح جهان آن هم 

در خانه خود شده بودند اما حالا شرايط به قدر 
زيادى شبيه آن مقطع است و همين موضوع 
خرافاتى ها را به موفقيــت انگليس اميدوار 
كرده است. در ســال 1966 همانند امسال 
رئال مادريد موفق به فتح مسابقات قهرمانى 
اروپا كه در آن مقطع جام باشــگاه هاى اروپا 
نام داشت شده بود و منچسترسيتى نيز ليگ 

داخلى جزيره را فتح كرده بود.
همچنين در سال 1966 چلسى مانند امسال 
رتبه پنجم جدول را از آن خود كرده و برنلى نيز 
چون فصل جارى موفق به راهيابى به مسابقات 

برون مرزى شــده بود و حالا به شكلى تصادفى 
بسيارى از اتفاقات مشابه اولين و آخرين قهرمانى 

سه شــيرها در جام جهانى اســت؛ معادلاتى كه 
حداقل خرافاتى ها را به موفقيت تيم گرت ساوتگيت 

اميدوار مى كند.

ستاره برزيلى تهديد به مرگ شد
ورزش: فرناندينيو، ستاره منچسترســيتى و تيم ملى برزيل پس از 
نمايش ضعيفش در برابر بلژيك، تهديد به مرگ شده است. فرناندينيو 
در اين ديدار نمايشى نااميد كننده از خود نشان داد. سرمربى برزيل 
مجبور شد كه در غياب كاسيميرو از فرناندينيو بازيكن منچسترسيتى 
در تركيب اصلى تيمش اســتفاده كند و اين بازيكن علاوه بر اين كه 
دروازه تيمش را به اشتباه و به صورتى تصادفى باز كرد، چند اشتباه 
تاثيرگذار ديگر هم داشــت. هواداران برزيل بعد از بازى به شدت از 
عملكرد فرناندينيــو انتقاد كردند تا جايى كه بــا مراجعه به صفحه 
شخصى اين بازيكن توهين هاى نژاد پرستانه اى به او داشتند و حتى 

عده اى هم او را تهديد به قتل كردند.

سخنگوى كاخ كرملين: پوتين به تيم 
روسيه افتخار مى كند

ورزش: ديميترى پســكوف، ســخنگوى كرملين، اعــلام كرد كه 
ولاديمير پوتين، رئيس جمهور روســيه، به خاطر عملكرد تيم ملى 
اين كشور، به اين تيم افتخار مى كند. پسكوف گفت:  پوتين بازى را 
تماشا كرد. او خيلى نگران تيم بود. ما در يك بازى فوق العاده و متعادل 
شكســت خورديم. آنها همچنان براى ما تيم فوق العاده اى هستند؛ 
آنها قهرمانان ما هستند. آنها در زمين تمام تلاش شان را كردند و به 

آنها افتخار مى كنيم. 

دروازه بان انگليس: 
چيزى از كورتوا كم ندارم

ورزش: جردن پيكفورد، دروازه بان تيم ملى انگليس، تفاوت زيادى 
بين خود و تيبو كورتوا نمى بيند. او گفت:  نمى گذارم اين موضوع روى 
من تاثيرى بگذارد. اين فقط يك بازى فوتبال است، نمى گذارم چيزى 
رويم تاثير بگذارد. من يك بازيكن عادى هستم. خيلى ها فكر مى كنند 
من هنوز جوانم ولى اين دومين فصلم در ليگ برتر بود و خيلى تفاوتى 
با گلرى مثل كورتوا حس نمى كنم. خيلى بازى در ليگ هاى پايين تر 
انجام داده ام و احســاس نمى كنم بين ليگ برتر و تيم ملى انگليس 
تفاوت زيادى باشد. شايد حتى ليگ هاى رده پايين از ليگ برتر هم 

سخت تر باشند. 

زلاتان با لباس تيم ملى انگلستان
ايبراهيموويچ  شرط را به بكام باخت 

ورزش: زلاتان ايبراهيموويچ و ديويد بكام، دو اسطوره فوتبال، شرط 
جالبى پيش از ديدار انگليس و سوئد با هم بسته بودند.  دو تيم سوئد 

و انگليس به مصاف يكديگر رفتند و ديدار حساسى را برگزار كردند.
پيش از اين ديدار، زلاتان و بكام كه از زمان حضورشان در پارى سن 

ژرمن با يكديگر دوستان نزديك هستند، شرط بندى جالبى كردند.
قرار آنها بر اين شــد كه اگر سوئد پيروز ميدان شــود، بكام و زلاتان 
به فروشــگاه لوازم خانگى آيكيا بروند و هر چه زلاتان خواست براى 
ويلايش در لس آنجلس خريدارى كنند و در صورت پيروزى انگليس، 
زلاتان راهى لندن شــود و يك بازى تيم ملى انگليس را با لباس اين 

تيم تماشا كند. 

افت چشمگير در فروش پيراهن هاى رونالدو
ورزش: بر خلاف شــايعات، همچنان فروش پيراهن هاى رئال با 
نام رونالدو ادامه دارد و متوقف نشده اما افت محسوسى را به خود 
ديده است. هرچند پيراهن رونالدو همچنان پرفروش ترين است 
اما در روزهاى اخير با افت كاملا چشــمگيرى مواجه شده است. 
در يك ساعت و نيم حضور او، 7 پيراهن راموس، 5 پيراهن ايسكو 
و تنها 4 پيراهــن رونالدو به فروش رفت. بــه همان اندازه فروش 

پيراهن آسنسيو.
 

همزمان با شب شهادت امام جعفر صادق (ع) 
انجام شد

حركت دوندگان جاده ولايت 
به سوى مشهد الرضا

ورزش: عصر روز يكشنبه و همزمان با شب شــهادت امام جعفر صادق(ع)، 
كاروان جاده ولايت با حضور در يادمان شهداى شــلمچه و تجديد ميثاق با 
آرمان هاى شهدا حركت در مسير اين جاده را آغاز كردند. در اين جشنواره، 
دونده هاى جاده ولايت مسير 2300 كليومتري شلمچه تا مشهد را با حمل 
پرچم مطهر امام رضا(ع) طى خواهند كرد. 5 استان 30 شهر و 15 قدمگاه در 
اين مسير پوشش داده مى شود. كوروش صبوريان، مديركل ورزش و جوانان 
استان خراسان رضوى در اين مراسم گفت: ورزش ابزار مناسبى براى ترويج 
فرهنگ ناب محمدى است. هرساله اتفاقات بسيار خوب و سرشار از عشق و 
دلدادگى به حضرت رضا (ع) در اين مســير رخ مى دهد و ما قصد داريم اين 
اتفاقات را براى ارائه به نسل جوان مستند سازى كنيم. نصيرى معاون اداره كل 
ورزش و جوانان استان خوزستان هم با اشاره به در نظر گرفتن تمام تمهيدات 
لازم براى كاروان جاده ولايت در اين اســتان گفت: دوندگان جاده ولايت در 
استان خوزستان پس از شلمچه، از شهرهاى آبادان، كارون، اهواز، رامهرمز، 
بهبهان عبور خواهند كرد. گفتنى است چهارشنبه هفته قبل اين دوندگان طى 
مراسمى باشكوه و با حضور مسئولان در مشهد به سوى شلمچه  بدرقه شدند.

اردوى تركيه استقلال روى هوا
ورزش: قرار بود طبق برنامه از قبل اعلام شده تيم استقلال براى برپايى اردوى 
10 روز راهى تركيه شود، اما به يكباره ديروز به بازيكنان اعلام شد كه بليت ها 

تهيه نشده و همه بايد از ساعت 10:30 در محل تمرين حضور داشته باشند.
نصراالله عبداللهى، سرپرست تيم استقلال درباره علت عدم سفر استقلال به 
تركيه گفت: مشكلاتى به وجود آمد كه نتوانستيم ديروز راهى تركيه شويم. 
اگر مشكلى پيش نيايد سه شــنبه به اين كشور سفر مى كنيم. با وجود اينكه 
استقلالى ها مدعى هستند كه سه شنبه( امروز) راهى تركيه مى شوند، اما خبر 
مى رسد كه به دليل مشكلات خروج از كشور بازيكنان جوان و همچنين عدم 

حضور ملى پوشان و بازيكنانى چون سرور جپاروف شايد اين اردو لغو شود.

دو پيشنهاد گران قيمت ديگر
 براى سامان قدوس

ورزش: بــه نقل از آفتون بــلادت، دو باشــگاه اروپايى از ليگ يك فرانســه 
(لوشامپيونه) و بوندس ليگا خواهان جذب سامان قدوس هستند و پيشنهادهاى 
خود را به باشگاه اوسترشــوندس سوئد ارائه دادند. پيشــنهادهاى رسيده از 
سوى باشگاه هاى فرانسوى و آلمانى ارزش 40 ميليون كرون سوئد را دارند كه 
مى تواند رقم شگفت انگيزى براى باشگاه اوسترشوندس باشد. سامان قدوس 
كه تا سال 2020 ميلادى با اين باشگاه قرارداد رسمى دارد يك تيم چينى را نيز 
خواهان خود مى بيند كه اين پيشنهاد همچنان بايد در صف انتظار باشد.باشگاه 
سلتاويگو اسپانيا كه زمستان سال گذشته پيشنهاد جذب مهاجم ايرانى را داده 

بود پس از جام جهانى 2018 نيز براى اين انتقال اعلام آمادگى كرده است.

خطرى كه از بيخ  گوش سردار آزمون گذشت
ورزش: سردار آزمون مهاجم تيم ملى فوتبال كشــورمان يكشنبه در جاده 
نكا - بهشهر با خودروى شخصى خود دچار سانحه رانندگى شد كه خوشبختانه 
در اين حادثه آسيب جدى به آزمون وارد نشد و فقط چانه او دچار زخمى جزئى 
شد.در اين تصادف زنجيره اى كه چندين ماشين با يكديگر تصادف كرده بودند،  

خسارت نسبتاً زيادى به خودروى شخصى آزمون وارد شد.

دعوت اينفانتينو 
از تاج براى فينال جام جهانى 

ورزش: رئيس فدراســيون بين المللى فوتبال از رئيس فدراســيون فوتبال 
كشورمان و عضو كميته مسابقات فيفا، دعوت كرد براى حضور در ديدار فينال 
جام جهانى 2018 در روسيه حاضر شود. به نقل از سايت رسمى فدراسيون 
فوتبال،جيانى اينفانتينو، با ارســال دعوتنامه اى به فدراســيون فوتبال 
جمهورى اسلامى ايران،به صورت رســمى از مهدى تاج دعوت كرد تا براى 

حضور در ديدار پايانى جام جهانى در مسكو حاضر شود.

كولى بالى 
رسما به نفت مسجدسليمان پيوست

ورزش: بازيكن سايق استقلال خوزســتان به نفت مسجدسليمان پيوست. 
موسى كولى بالى مدافع اهل كشــور مالى با عقد قراردادى يك ساله به نفت 
مسجدسليمان پيوست. اين بازيكن پس از بازگشت به ايران قرارداد خود را با 

نفت مسجدسليمان امضا كرد و قرار است به اردوى اين تيم در كرج بپيوندد.

ايرانى ها قهرمان ليگ فوتسال عراق
ورزش:تيم فوتسال نفت الوســط عراق در فينال ليگ فوتسال اين كشور به 
مصاف تيم الشــرطه رفت و با نتيجه 6 بر 2 به پيروزى رسيد تا براى هفتمين 
بار پياپى عنوان قهرمانى را از آن خود كند.در اين بازى قدرت بهادرى بازيكن 
ايرانى دو بار براى تيم نفت الوسط گلزنى كرد. فرهاد توكلى ديگر ملى پوش 
ايران هم در تيم نفت بازى مى كند و نقش بسزايى در تكرار اين قهرمانى داشت.
توكلى و بهادرى به ايران بازگشته اند و قرار است بعد از چند روز استراحت، خود 

را آماده حضور در جام باشگاه هاى آسيا با تيم نفت كنند.

دو خريد جديد استقلال 
پيش فصل را از دست دادند

ورزش: تيمورى بعد از حضور در ايفمارك مدارك پزشــكى خود را در اختيار 
استقلالى ها قرار داده و بعد از اين اتفاق مشخص شد كه مدافع جديد آبى پوشان 
نياز به دو ماه درمان و برنامه هاى فيزيوتراپى دارد. اين بازيكن در اسفندماه سال 
گذشته عمل رباط صليبى انجام داده و حالا بايد تا پايان طول درمان از تمرينات و 
بازى هاى فوتبال دور باشد. همچنين مرتضى آقاخان مهاجم جديد آبى پوشان كه 
او هم دچار مصدوميت است. اين بازيكن نيز آبى پوشان را در اردوى تركيه همراهى 

نخواهد كرد و قرار است در تهران بماند تا آزمايشات پزشكى را پشت سر بگذارد. 

ضد حمله

خبر

سهشنبه 19 تير نيمه نهايى جام جهانى 2018
 فرانسه - بلژيك

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه سه 

چهارشنبه 20 تير نيمه نهايى جام جهانى 2018
 كرواسى - انگليس

 ساعت: 22:30 زنده از شبكه سه 
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لنز 2018

داليچ: راكيتيچ در بهترين فرم
 زندگى اش قرار دارد

ورزش:  داليچ، سرمربى تيم ملى كرواسى معتقد است كه ايوان راكيتيچ در بهترين 
فرم فوتبال خود قرار دارد. داليچ گفت:  شخصا فكر مى كنم او در بهترين فرم فوتبالش 
قرار دارد. اميدوارم به فصل خيلى خوبى كه با بارســا داشت ادامه دهد. او اهميت 
بسيارى براى كل تيم دارد و فكر مى كنم لوكا مودريچ و ايوان در كنار هم بهترين 
هافبك هاى جام بوده اند و اميدوارم كه به اين روند ادامه دهند. نه تنها خوب بازى 
مى كند بلكه نشان مى دهد كه اعتماد به نفس بالايى دارد و اين را با دو ضربه پنالتى 
به خوبى نشان داده است. به نظرم بهترين فرم دوران فوتبالش را پشت سر مى گذارد. 

شوكر: انگليس با خوش شانسى صعود كرده
ورزش:  داور شوكر، اسطوره فوتبال كرواسى معتقد است كه حريف اين تيم در 
نيمه نهايى يعنى انگليس، در ديدار يك هشتم نهايى مقابل كلمبيا خوش شانس 
بوده است. وى گفت:  من بازى انگليس مقابل كلمبيا را از نزديك تماشا كردم و آنها 
خوش شانس بودند. كلمبيا دو موقعيت عالى داشت كه با گل شدنش بازى به پنالتى 
نمى رفت بنابراين انگليس خوش شانس بود. ولى چرا خوش شانس؟ زيرا  مهاجمان 

زيادى به زمين فرستاده بود و اين چيزى بود كه من ازش خوشم آمد. 

دله آلى: هنوز آنطور كه مى خواهم بازى نكرده ام
ورزش:  دله آلى، ســتاره تيم ملى انگليس مدعى شد كه از عملكردش در جام 
جهانى راضى نيست و بايد خيلى بهتر از اين ها كار كند. وى گفت:  اينكه من جوان 
ترين گلزن پس از اوون شده ام خيلى خوب است ولى مهم اين است كه تيم ما پيروز 
شد. به عنوان بازيكن مى خواهيد گل بزنيد، به عنوان مهاجم ناراحت مى شويد ولى 
مى دانيد كه سرانجام گلزنى خواهيد كرد. مى دانستم سرانجام فرصت گلزنى به 
من مى رسد، وقتى نوبتش رسيد، از آن استفاده كردم و گل زدم. بله فكر مى كنم به 
عنوان تيم خوب بوديم. فكر نمى كنم شخصا خيلى خوب بازى كرده باشم ولى فكر 

مى كنم تيم ما خوب بود، خوب دفاع كرد و بازى را در دست داشت.

احتمال محروميت مدافع كرواسى
ورزش: ويدا مدافع تيم ملى كرواســى يكى از بازيكنان آماده اين تيم در جام 
جهانى بوده و در ديدار مقابل روسيه نيز موفق شد با ضربه سر يكى از گل هاى 
تيمش را به ثمر برســاند اما اين بازيكن حالا در خطر از دســت دادن بازى با 
انگليس قرار گرفته اســت. ويدئويى بعد از ديدار كرواسى برابر روسيه منتشر 
شد كه ويدا در كنار ووكويويچ بازيكن ســابق تيم ملى كرواسى و دينامو كيف 
اوكراين قرار گرفته و مى گويد: «به اوكراين افتخار مى كنيم». اين عبارت توسط 
ناسيوناليست هاى ضد روسى اوكراين مورد استفاده قرار مى گرفته و ووكوويچ 
نيز افزود: «اين پيروزى متعلق به ديناموكيف و اوكراين است». حالا فيفا در حال 
بررسى ابعاد اين پيام و تصميم گيرى در مورد ويدا است. فيفا در بيانيه اى مدعى 
شد: «فيفا در حال بررسى گزارش هاى مختلف اين ديدار و همچنين شواهد 
بالقوه در مورد اين موضوع اســت اما لطفا درك كنيد تا زمانى كه تمام شواهد 

موجود را ارزيابى نكرده ايم نمى توانيم بيشتر در اين رابطه صحبت كنيم».

  راكيتيچ: كرواسى و بلژيك در فينال
ورزش: ايوان راكيتيچ، هافبك كرواسى و بارســلونا بعد از آنكه با زدن پنالتى 
آخر تيمش، صعود كروات ها راكيتيچ  گفت:  وقتى پنالتى آخر را مى زدم به فكر 
همسرم و دخترهايم بودم. به فكر چيزهاى قشنگ زندگى ام. هر چه موفقيت 
بدست آورده ام مال آنها است. ما مى خواهيم به لذت بردن از جام جهانى ادامه 
بدهيم. فصل سخت و طولانى اى را پشت سر گذشت ايم ولى اين روزها خيلى 
سرحال هستيم. تيم فوق العاده اى داريم و بايد يك بار ديگر با تمام قوا تلاش 
كنيم. نمى خواهيم در مرحله نيم نهايى متوقف شويم. انتظار من اين است كه 

كرواسى و بلژيك در فينال به مصاف هم بروند.

شادلى: پيروزى مقابل برزيل
 اعتماد به نفس بلژيك را بالا برد

ورزش:ناصر شادلى، هافبك تيم ملى بلژيك مدعى شد كه صعود به نيمه نهايى 
و پيروزى مقابل برزيل، اعتماد به نفس خاصى به اين تيم داده است.

وى گفت:  اين پيروزى گام بزرگى براى ما رو به جلو بود و اعتماد به نفســمان 
خيلى بالا رفته اســت. همه ما، 11 ميليون بلژيكى حالا بــه تيممان افتخار 
مى كنيم. ما قهرمان جام جهانى نشــده ايم ولى اين دستاوردى كه تا به اينجا 

داشته ايم فوق العاده است.
پس از پيروزى در يك چهارم مقابل برزيل، جو بزرگى در تيم ايجاد شــد ولى 
دقيقا روز بعد سعى كرديم اين جو را از بين ببريم. تيم ما تمام تمركزش را روى 
بازى با فرانسه گذاشته است. هميشــه روبرو شدن با يك همسايه مثل هلند و 
فرانسه جالب است. يك جور دربى است. بازى با فرانسه كاملا متفاوت خواهد 
بود، آنها تيمى متفاوت نسبت به برزيل هستند ولى نمى خواهم بگويم كه براى 
ما آسان تر خواهد بود. حريف ما بازيكنان خطرناكى دارد كه بايد متوقف شوند. 

موندو دپورتيوو گزارش داد
 پيشنهاد نجومى پارى سن ژرمن

 براى جذب كوتينيو
ورزش:پارى سن ژرمن بار ديگر بارسا را تهديد مى كند. يك سال پس از جذب 
نيمار با پرداخت رقم فسخ 222 ميليون يورويى ستاره برزيلى، باشگاه متمول 
پاريسى كه متعلق به يكى از شيوخ قطرى است، به نظر تلاشى ديگر براى جذب 

ديگر ستاره بارسا خواهد كرد.
طبق ادعاى موندو دپورتيوو، پارى سن ژرمن پيشنهادى 270 ميليون يورويى 
براى ايجنت كوتينيو ارسال كرده اســت. در حقيقت از سوى ناصر الخليفى، 
مديريت باشگاه، هنوز تماس مســتقيمى با نوكمپ صورت نگرفته تا مراحل 
جدايى ستاره برزيلى شــروع شــود. در كنار ديگر چيزها، بند فسخ كوتينيو 
400 ميليون يورو اســت كه خيال بارســا از بابت تكرار شــدن موضوع نيمار 

راحت تر است.
در حقيقت موضوع خريد كوتينيو، استراتژى باشگاه در قبال نيمار است. 

جواد رستم زاده: وقتى مى رفت گفت كه برمى گردد اما كمتر كسى 
تصور داشــت كه او اينقدر خوش قولى كند و به اين زودى ها برگردد. 
مشكل مالى  داشــت و نان آور خانواده بود. رفت در قطر پول دار شود. 
اما اهل بودن در آن اتمسفر نبود.  بعد از يك فصل طاقت فرسا باز كوله 
بارش را جمع كرد تا به وطن برگردد و به خانه خودش. پرســپوليس. 
جمله اى كه بعد از امضاى قرار دادش در اينستاگرام منتشر كرد اين بود: 
«هيچ جا خانه خود آدم نمى شود». با شش قلب قرمز به نشانه تعصبش 
اين جمله را تزيين كرد و با خيل خوش آمد گويى هاى تيفوسى هاى 
سرخ روبرو شد. آنها از سروش بدى نديده بودند كه حالا در استقبالش 

برايش سنگ تمام نگذارند. 
*آخرين شكار سرخ ها

براى پرسپوليس بازگرداندن سروش رفيعى آن هم با پنجره بسته نقل و 
انتقالات شكار شاه ماهى محسوب مى شود.  حالا با جذب رفيعى ، ترابى، 
شريفى و شيرى خريد هاى سرخ تمام شده اند و ماموريت اصلى حفظ 
بيرانوند و اميرى  است.  اين را گرشاسبى مديرعامل پرسپوليس مى گويد 
و اعتراف  مى كند حتى براى نيم فصل هم 

شده بايد اميرى را حفظ كند.

*طولانى ترين مذاكرات ليگ
نكته جالب در مورد آخرين خريد پرسپوليســى ها اين كه مذاكرات با 
رفيعى از ظهر يكشنبه تا آغازين دقايق دوشنبه ادامه داشت. اين شايد 
طولانى ترين مذاكرات نقل و انتقالاتى در ليگ برتر به صورت يكسره 
بود كه به بار نشست. اكنون نقطه ابهام سرخ ها، حضور رفيعى در اردوى 
كرواسى است. بايد ديد در روزهاى آينده چه اتفاقى خواهد افتاد و آيا او 
در اردوى آماده سازى پيش فصل اين تيم حضور خواهد داشت يا خير؟ 
او كه با پرسپوليس قرارداد دو ســاله ، با رقم احتمالى 2 ميليارد بسته 
است همچون ليگ شانزدهم، شماره 7 را بر تن خواهد كرد و نيم فصل 

را به احتمال زياد راهى پيكان خواهد شد.
*تغييرات تاكتيكى قطعى

مسلمان از پرسپوليس رفت و سروش شاگرد دوباره برانكو شد. هر چند كه 
سروش قبلا يك نيم فصل براى همين پرسپوليس و برانكو بازى كرده اما مرد 
كروات به شدت مايل بود تا بازيكن مورد علاقه اش دوباره به تيم برگردد. او 
مى داند كه طى سه فصل گذشته دستش براى همه رو شده و براى ادامه 
روند موفقيت هايش نياز به اتخاذ تاكتيك هاى ناشناخته و جديد دارد. او 
مى خواهد سبك بازى پرسپوليس را براى نيم فصل دوم هم كه شده تغيير 
دهد. پس مسلمان را دك مى كند و مهندسى تيمش را به سروش مى دهد.

* پرسپوليس خلاق تر و شوت زن تر
در آن نيم فصلى كه ســروش لباس پرســپوليس را به تن مى كرد، 
مســلمان هم در كنارش حضور داشــت. و مدل بازى پرســپوليس 
دلخواه محسن مسلمان بود. نكته اساســى فوتبال مسلمان همين 
موضوع اســت. اينكه تيم را مطابق ميل خودش به جلو مى برد و به 
بازى هم تيمى هايش ريتم مى دهد. كارى كه از عهده سروش خارج 
اســت. مســلمان بدون ضربه اضافى به تــوپ، آن را پاس مى دهد. 
به عنوان نمونه در فصلــى كه اين دو بازيكن كنــار هم خط حمله 
پرســپوليس را تغذيه مى كردند، مســلمان 460 پاس بيشتر از 
رفيعى داد. در سمت مقابل، برترى سروش نسبت به محسن 
مربوط به دريبل هاى ويران كننده و ديوانه وارش است. يعنى 
به خلاقيت فردى پرسپوليس افزوده مى شود. همه تصاوير 
خاص سروش رفيعى مربوط به صحنه هايى است كه با 
تكنيك بى نظيرش يار مقابــل را محو مى كرد. اتفاقى 
كه باعث مى شود توپ بيشتر زير پاى سروش بماند و 
با بيشتر شدن پيروزى در نبردهاى يك مقابل يك 
و حمل توپ بيشتر، از سرعت انتقال توپ در اين 
پرسپوليس كاسته شود. ديگر خبرى از مسلمان 
نيست و حجم پاس خلاقانه هم كمتر مى شود. در 
همان فصلى كه سروش و مسلمان كنار هم بودند، 
سروش 13 شوت بيشتر از محسن زد و 11 پاس كليدى 
بيشترى هم ارسال كرد. اتفاقى كه نشان مى دهد سروش بيشتر روى 
ضربات نهايى تاكيد دارد. رفيعــى با قدرت دريبلينگ بالا خودش را 
به پشت محوطه حريف مى رساند و بعد از آن تصميم مى گيرد كه با 
پاس، آن موقعيت را خلق كند يا با شــوت شانس خودش را امتحان 
كند. اما مسلمان از همان ميانه زمين با پاس هاى متعدد كوتاه و بلند، 

تيم را همراه با خود به جلو مى برد و نبض حملات را در دست دارد.
*نيم فصل اقتصادى

بدين ترتيب اگــر برانكو بتواند در نيم فصل اول بــا فوتبالى اقتصادى 
امتيازات لازم را با تيم بدون تغييــرش ذخيره كند در نيم فصل دوم با 
مثلث ويران كننده رفيعى- ترابى و اميرى(عاليشاه و حتى رسن) شاهد 

پرسپوليسى وحشتناك و حريص خواهيم بود. 

ورزش: وينفرد شفر بعد از تمرين ديروز تيم فوتبال استقلال 
درباره تعويق ســفر به تركيه گفت: مديرعامل باشگاه گفته كه 
فردا ( سه شنبه ) به تركيه مى رويم. اردوى تداركاتى بسيار مهم 
است. تمام بازيكنان را با هم لازم داريم. نه فقط در زمين چمن. 
بايد با هم آناليز و تمرين داشته باشيم.وى تاكيد كرد: نياز داريم 
تا تيم هر روز كنار هم باشد و روزى دو سه جلسه تمرين كنيم. 

بازيكنان جديد زيادى داريم و بايد روحيه تيمى را بسازيم. 
*بازى با كارلسروهه

وى به برنامه هاى بعدى تيمش اشــاره كرد و اظهار داشــت:  
اميدوارم بتوانيم بازى دوســتانه اى با كارلسروهه باشگاه قبلى 
خودم داشته باشــيم. باور كنيد در همين بازى دوستانه شايد 
بالاى 10 هزار نفر به ورزشگاه بيايند كه اين براى فوتبال ايران 

خوب است. اميدوارم بتوانيم سفير شماره يك ايران باشيم.
*مخالفت با سوپرجام

سرمربى استقلال در پاسخ به اين پرسش كه در صورت تداوم اين 
شرايط چه كار خواهد كرد؟ گفت: اول راجع به سوپركاپ صحبت 
مى كنم. اين زمان بدى براى استقلال و پرسپوليس است. بهتر 

است اين بازى به زمان ديگرى موكول شود. 
شــايد بتوانيم ســوپركاپ را در آلمان 
برگزار كرد. مى شود يك كار خوب و 
قشنگ با پيشرفت فوتبال ايران 

انجام داد.

شــفر 
ادامــه داد: من 

يك ســوال مى پرسم. 
كدام براى فوتبال ايران 
بهتر اســت. استقلال 
در  پرســپوليس  و 
سوپركاپ بازى كنند و 

در آسيا حذف شوند 
يا اينكه در آسيا 

باشند؟  موفق 
اين مشخص 
اســت. دو 

تيــم 
داريم كه 

مى توانند به نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا راه يابند. نكته اى كه 
بايد فدراسيون فوتبال مدنظر داشته باشد، بحث بازيكنان است. 
بازيكنان و ملى پوشان هنوز آماده بازى سوپرجام نيستند چون 
تمرين كافى نداشــته اند و تازه از جام جهانى آمده اند. احتمال 
مصدوميت بالا است و شايد به همين خاطر آسيا را از دست بدهند.

*دشمنان استقلال
سرمربى استقلال تصريح كرد: مشكلات ما پشت درهاى بسته 
مى ماند و خودمان راجع به آن صحبت مى كنيم. مى دانم كه بايد 
چه كار كنيم و باشگاه هم بايد در اين مسير باشد. همان اتفاقى 
كه در 10 ماه گذشته افتاد و به خوبى موفق شديم. مى دانم بزرگ 
ترين دشمن موفقيت اين است كه شما از خودت راضى باشى. اين 

بزرگ ترين دشمن است.  آدم هاى 
زيادى مى خواهنــد اين خانه را 
خراب كنند. من براى استقلال و 

هواداران مى جنگم. 
*خريد دو خارجى

سرمربى استقلال در خصوص اينكه 
آقاخان و تيمورى بازيكن آكادمى 

نيستند، 
كيــد  تا
كرد: تعداد 
ليست اوليه 
مــا بيشــتر از 
كســانى بود كه 
در تمرين هستند. 
زيــادى  بازيكنــان 
در ليســت بودند ولى نشد 
كه همه آن هــا بيايند. مهاجم 
ديگــرى مدنظــر ما بــود كه 
نشــد. بازيكن جوان ديگرى 
هم مدنظر بود كه شــرايط 
انتقالش فراهم نشــد. اين 
هم ناراحــت كننده بود. 
خوب اســت كه باشگاه 
به من گفته مى توانيم 
دو بازيكــن خارجى 
بگيريم. من اين را 
به باشــگاه ارائه 
و  مى كنــم 
ه  شــگا با
بــا آن ها 
ه  كــر ا مذ

خواهد كرد.

رفيعى ركورد طولانى ترين مذاكرات را زد

پرسپوليس با «سروش»  تغيير ديدگاه  مى دهد
دنبال بازى با كارلسروهه هستم

شفر: سوپر جام مهم تر است يا ليگ قهرمانان آسيا ؟

زوددويچه زايتونگ اعلام كرده كه يكى از بازيكنان تعويضى روسيه 
در بازى مقابل اســپانيا، پيش از ورود به زمين اين كار را انجام داده 
اســت. اين در حالى است كه ســايه  دوپينگ مدتى است بر ورزش 
روسيه ســايه افكنده. جديدترين اتهام را آلمانى ها وارد كرده  و تيم 
2018 را به اتهام دوپينگ مورد حمله قرار داده اند.  
در قوانين بين المللى ضددوپينگ، آمونياك به عنوان ماده  نيروزاى 
ممنوعه دسته بندى نشــده ولى اين ماده از نظر جسمى به بازيكنان 
كمك مى كند. استنشاق آمونياك جريان اكسيژن در خون را بهبود 

تاريخ حكم به قهرمانى
انگليس مى دهد

 تيم ملى انگليس حالا بيشتر از هميشه از بخت بالايى براى 
كسب دومين قهرمانى خود در تاريخ جام جهانى برخوردار است. 

4 دوره دوباره موفق به صعود به جمع 4 دوره دوباره موفق به صعود به جمع 4
52تيم پايانى جام جهانى شده اند و مى توانند بعد از 52تيم پايانى جام جهانى شده اند و مى توانند بعد از 52

سال دوباره قهرمانى را جشــن بگيرند. آنها تنها 
 موفق به فتح جهان آن هم 

در خانه خود شده بودند اما حالا شرايط به قدر 
زيادى شبيه آن مقطع است و همين موضوع 
خرافاتى ها را به موفقيــت انگليس اميدوار 
1966 همانند امسال 
رئال مادريد موفق به فتح مسابقات قهرمانى 
اروپا كه در آن مقطع جام باشــگاه هاى اروپا 
نام داشت شده بود و منچسترسيتى نيز ليگ 

داخلى جزيره را فتح كرده بود.
 چلسى مانند امسال 
رتبه پنجم جدول را از آن خود كرده و برنلى نيز 
چون فصل جارى موفق به راهيابى به مسابقات 

برون مرزى شــده بود و حالا به شكلى تصادفى 
بسيارى از اتفاقات مشابه اولين و آخرين قهرمانى 

سه شــيرها در جام جهانى اســت؛ معادلاتى كه 
حداقل خرافاتى ها را به موفقيت تيم گرت ساوتگيت 

و اعتراف  مى كند حتى براى نيم فصل هم 
شده بايد اميرى را حفظ كند.

روند موفقيت هايش نياز به اتخاذ تاكتيك هاى ناشناخته و جديد دارد. او 
مى خواهد سبك بازى پرسپوليس را براى نيم فصل دوم هم كه شده تغيير 
دهد. پس مسلمان را دك مى كند و مهندسى تيمش را به سروش مى دهد.

* پرسپوليس خلاق تر و شوت زن تر
در آن نيم فصلى كه ســروش لباس پرســپوليس را به تن مى كرد، 
مســلمان هم در كنارش حضور داشــت. و مدل بازى پرســپوليس 
دلخواه محسن مسلمان بود. نكته اساســى فوتبال مسلمان همين 
موضوع اســت. اينكه تيم را مطابق ميل خودش به جلو مى برد و به 
بازى هم تيمى هايش ريتم مى دهد. كارى كه از عهده سروش خارج 
اســت. مســلمان بدون ضربه اضافى به تــوپ، آن را پاس مى دهد. 
به عنوان نمونه در فصلــى كه اين دو بازيكن كنــار هم خط حمله 

پرســپوليس را تغذيه مى كردند، مســلمان 
رفيعى داد. در سمت مقابل، برترى سروش نسبت به محسن 
مربوط به دريبل هاى ويران كننده و ديوانه وارش است. يعنى 
به خلاقيت فردى پرسپوليس افزوده مى شود. همه تصاوير 
خاص سروش رفيعى مربوط به صحنه هايى است كه با 
تكنيك بى نظيرش يار مقابــل را محو مى كرد. اتفاقى 
كه باعث مى شود توپ بيشتر زير پاى سروش بماند و 
با بيشتر شدن پيروزى در نبردهاى يك مقابل يك 
و حمل توپ بيشتر، از سرعت انتقال توپ در اين 
پرسپوليس كاسته شود. ديگر خبرى از مسلمان 
نيست و حجم پاس خلاقانه هم كمتر مى شود. در 
همان فصلى كه سروش و مسلمان كنار هم بودند، 

13سروش 13سروش 13 شوت بيشتر از محسن زد و 
بيشترى هم ارسال كرد. اتفاقى كه نشان مى دهد سروش بيشتر روى 
ضربات نهايى تاكيد دارد. رفيعــى با قدرت دريبلينگ بالا خودش را 
به پشت محوطه حريف مى رساند و بعد از آن تصميم مى گيرد كه با 
پاس، آن موقعيت را خلق كند يا با شــوت شانس خودش را امتحان 
كند. اما مسلمان از همان ميانه زمين با پاس هاى متعدد كوتاه و بلند، 

تيم را همراه با خود به جلو مى برد و نبض حملات را در دست دارد.
*نيم فصل اقتصادى

بدين ترتيب اگــر برانكو بتواند در نيم فصل اول بــا فوتبالى اقتصادى 
امتيازات لازم را با تيم بدون تغييــرش ذخيره كند در نيم فصل دوم با 
مثلث ويران كننده رفيعى- ترابى و اميرى(عاليشاه و حتى رسن) شاهد 

پرسپوليسى وحشتناك و حريص خواهيم بود. 

اميرمحمد ســلطان پور :  امشب در ورزشــگاه شهر 
سن  پترزبورگ اولين ديدار از مرحله نيمه نهايى جام جهانى 
برگزار خواهد شد و دو كشور همسايه يعنى فرانسه و بلژيك 
مقابل يكديگر صف آرايى خواهنــد كرد. هر دو تيم  حتى 
قبل از شروع جام جهانى 2018 نيز به عنوان گزينه هاى 
مهم براى قهرمانى مطــرح بودند و با توجــه به اينكه در 
ديدار ديگر نيمــه نهايى دو تيم انگليس و كرواســى قرار 
دارند، بســيارى از همين حالا تيم برنده در بازى امشب را 
شانس اصلى كسب عنوان قهرمانى در ديدار فينال قلمداد 

مى كنند.
خط و نشان خروس ها

 فرانسه در دور يك هشــتم نهايى مقابل آرژانتين توانايى 
بسيار بالاى خود در زمينه هجومى را به نمايش گذاشت و 
در دور يك چهارم نهايى مقابل اروگوئه اتحاد و قدرت تيمى 
خود را نشان داد. آبى ها در جام ملت هاى اروپاى دو سال 
پيش نيز استعداد بالاى خود را نشــان داده و تا فينال نيز 
پيش آمدند، اما امسال در جام جهانى مى دانند اين شانس 
بالاى كسب دومين قهرمانى تاريخ آن ها شايد براى چندين 

سال ديگر تكرار نشود. 
*سرنوشت نسل طلايى بلژيك

از طرف ديگر بلژيك هيچگاه از دور نيمه نهايى پاى خود 
را فراتر نگذاشــته اما اگر قرار باشد حتى يك بار اين اتفاق 
بيفتد، اين نسل طلايى همان شانسى است كه به در خانه 

آن ها آمده است. شياطين سرخ با تمام جذابيت هايش، در 
خط دفاعى آنچنان قدرتمند به نظر نمى رسند و اين نقطه 
ضعف در گوش هاى دفاعى اين تيم شــكل بسيار بدترى 
به خود گرفته اســت. غيبت مونير براى بازى امشب كار را 
براى روبرتو مارتينز سخت تر نيز كرده و او احتمالا «دريك 
بوياتا»كه پست اصلى اش دفاع وسط يا ناصر چادلى كه يك 
هافبك وسط است را به دفاع راست خواهد برد و در دفاع 
چپ نيز مجبور به استفاده از يك بال هجومى به نام يانيك 
كاراسكو خواهد شد. اما با تمام اين ها بلژيك در اين دوره از 
رقابت ها چه از نظر فيزيكى و چه از نظر روانى كاملا آماده به 
نظر مى رسد و با رهبرى دو فوق ستاره مانند كوين دبروين 
و ادن هازارد در ميانه ميدان و مهاجمى غيرقابل مهار مانند 
لوكاكو در خط حمله همانگونه كه در دور قبل مقابل برزيل 

نشان داد مى تواند هر تيمى را شكست دهد.
*مهار ستاره ها

صحبت از هازارد شد و ديديه دشان ســرمربى فرانسه از 
همين حالا برنامه هاى ويژه اى براى مهار او در ســر دارد. 
انگولو كانته هم تيمى هازارد در چلسى، همان مهره مورد 
نظر اوســت و تعجب نخواهيم كرد اگر نود دقيقه شــاهد 
يارگيرى نفر به نفر كانته با هازارد باشــيم. از طرف ديگر 
بليز ماتويدى عنصر سخت كوش ديگر خروس ها نيز بعد از 
سپرى كردن محروميت دوباره به زمين باز خواهد گشت و 

شايد او نيز براى مهار دبروين خود را آماده كند. 

*ردپاى آمار
بلژيك و فرانسه تاكنون 73بار در مقابل يكديگر قرار گرفته اند 
كه آمار بلژيك با كســب 30 پيروزى در مقابل 26 پيروزى 
فرانسه بهتر است. اين دو تيم در تاريخ جام هاى جهانى نيز 
تاكنون دو بار به مصاف يكديگر رفته كه اولى به سال ها قبل در 
سومين دوره جام جهانى در 1938 باز مى گردد كه فرانسوى ها 
3-1 به پيروزى رسيدند. براى دومين ديدار اين دو تيم سال ها 
صبر كردند تا در مسابقه رده بندى جام جهانى 1986 به مصاف 
يكديگر بروند، جايى كه بازى به وقت اضافه كشيده شد و آبى ها 

در آنجا 4-2 به برترى دست يافتند.
*نبرد تاريخى

ديدار امشــب يك پاى فينال را مشــخص خواهد كرد و 
بلژيك براى اولين صعود تاريخش به ديدار پايانى و فرانسه 
كه آخرين بار در 2006 در فينــال بوده يكى از مهمترين 
بازى هاى تاريخ خــود را برگزار خواهند كــرد؛ جايى كه 
بازيكنان دو تيم مى دانند با پيروزى جاودانه خواهند شد و 

با شكست كمتر كسى آن ها را به ياد خواهد آورد. 
نقش كليدى لوكاكو در پيروزى بلژيك

  بلژيك بعد از پيروزى  مقابــل برزيل به مرحله نيم نهايى 
جام جهانى راه يافته و روز ســه شــنبه به مصاف فرانسه 
مى رود تا براى اولين بار در تاريخ خود به فينال جام جهانى 
برســد. لوكاكو  گفت:  من در اورتون، در دوران مربى گرى 
مارتينز، بيشــتر با اين سيســتم بازى كرده بودم و دقيقاً 

مى دانستم چه بايد بكنم. من به ادن هازارد و كوين 
دى بروينه كمك كردم و برايشــان توضيح دادم كه 

چگونه بايد جاگيرى كنند و چه كارى بايد انجام بدهند. 
يك بار توضيح دادن براى آنها كافى بود. ما در بازى كارمان 
را عالى انجام داديم و با شايستگى پيروز شديم. نقط قوت 
من هميشه بازى كامل و چند منظور ام بوده. هميشه سعى 
مى كنم به بازيكنهاى ديگر كمك كنم بهتر بازى كنند. دلم 
مى خواهد تا هر چقدر كه ممكن باشد گل بزنم و پاس گل 
بدهم. در عين حال حواسم به همه چيز تيم هست تا براى 

تيمم مهر مهمى باشم.
پديده فرانسه:  از هيچ تيمى نمى ترسيم

  پاوارد، مدافع راســت 22 ساله فرانســه، بى شك يكى از 
پديده هاى جام جهانى 2018 بوده اســت.پيروزى 3-4 
بر آرژانتين مسى و ســپس 2-0 بر اروگوئه، نشان داد كه 
فرانســه داعيه جدى براى قهرمانــى دارد. بلژيك حريف 
بعدى خروس ها خواهد بود. وى گفت:  مــا آرژانتين را با 
مسى و اروگوئه را با سوارز حذف كرديم و اجازه نداديم اين 
دو مهاجم برجســته كار خاصى انجام دهند. حالا ديگر از 
هيچ تيمى و از هيچ مهاجمى نمى ترسيم. البته كه بلژيك 
تيمى بزرگ با بازيكنانى باكيفيت است و مربى خوش فكرى 
هم دارد ولى ما هم تيمى سازمان يافته هستيم و بازيكنان 
بزرگى را در اختيار داريم. اطمينان دارم كه قدرت شكست 

بلژيك و رسيدن به فينال را داريم. 

فرانسه -  بلژيك امشب در نيمه نهايى جام جهانى 2018

نبرد تاريخى دو همسايه براى فينال

مجيد حسينى 
در يك قدمى پيوستن 

به ترابزون
ورزش: به نقل از ســايت Mac تركيه، ســيد 
مجيد حســينى مدافع تيم اســتقلال در جام 
جهانى خوش درخشــيد و عملكــرد خوبى نيز 
در تيم باشگاهى خود داشت. در اين بين باشگاه 
ترابزون اسپور براى تقويت خط دفاعى خود قبل 
از شروع ليگ تركيه، به دنبال به خدمت گرفتن 
سيد مجيد حسينى اســت.روزنامه پرتيراژ صباح 
نيز خبر داد كه توافق نهايى بين مجيد حســينى 
و باشگاه ترابزون حاصل شده است و مديريت اين 
باشگاه با مجيد حســينى درباره همه زمينه ها به 

توافق رسيده است.

امين غلام نژاد: اميد ابراهيمى كه فصل خوبى را با استقلال 
پشت سر گذاشــت و در جام جهانى نيز توانست در لباس تيم 
ملى بدرخشد، تصميم به ترك اســتقلال گرفته است. او بعد 
از مسابقات جام جهانى چند روزى استراحت كرد و سپس با 
مسئولان استقلال تماس گرفت و اعلام كرد كه پيشنهاداتى 
دارد. در جديدترين اتفاق ظاهرا ابراهيمى با سرمربى آلمانى 
اســتقلال تماس گرفته و به وى اعلام كــرده فصل آينده 
نمى تواند در جمع آبى پوشان بماند و با يك باشگاه قرارداد 

امضا كرده اســت. اين در حالى است كه گفته مى شود 
باشــگاه الاهلى قطر با اميد ابراهيمى به توافق نهايى 

رسيده است.
در همين رابطه ســرمربى تيم استقلال درباره 

عصبانيت از شرايط اســتقلال و جدايى اميد 
ابراهيمى گفت: بابت اميد خوشحالم. وقتى 

به ايران آمدم اميد ابراهيمى در سطحى 
كه بازى مى كرد با ســطحى كه الان 
بازى مى كند خيلى فرق داشت. او در 
جام جهانى يكى از بهترين بازيكنان 
ايران بــود. خيلى خوشــحالم كه 
توانستم با چنين بازيكنى كار كنم. 
شــفر ادامه داد: اين يك كار 10 
ماهه است. نه فقط اميد بلكه خيلى 
از بازيكنان از سطح هاى يك و دو 
به سطح پنج و شش آمدند. وقتى 
يك باشگاه ديگر به مجيد حسينى 
و اميد ابراهيمى پيشنهاد مى دهند، 
بابت اين شرايط خوشحال نيستم. 
ابراهيمى فرمانده و قلــب تيم بود. 

اگر برود بايد بازيكن جديدى به جاى 
او پيدا كنيم كه اين كار راحتى نيســت. 

سرمربى استقلال تاكيد كرد: اين فقط بابت 
يك بازيكن نيست كه كسى جايگزينش شود. 

بايد ذهنيت و عملكرد ابراهيمى هم به تيم بيايد. 
اميدوارم بازيكنى براى تيم پيدا كنيم. شايد هم 
از كشور كره يا از كشورهاى ديگر بازيكنى را پيدا 

كنيم. رفتن اميد مرا كمى نگران مى كند.

 نه به باجناق
استقلالى ها بعد از جام جهانى بســيار اميدوار بودند كه بواسطه نسبت فاميلى حيدرى و 
ابراهيمى بتوانند از خسرو براى نگه داشــتن اين بازيكن كمك بگيرند. اتفاقا حيدرى هم 
تلاش هايى انجام داد اما پيشنهاد قطرى ها آنقدر وسوسه انگيز بود كه اميد به سينه باجناقش 

دست رد بزند و با آبى ها خداحافظى كند.
على كريمى جانشين  ابراهيمى ؟

ديروز خبر رسيد مديران باشگاه استقلال براى اينكه صداى اعتراض هواداران خود را 
آرام كنند خيلى زود دنبال جانشين اميد ابراهيمى رفته اند و با على كريمى،بازيكن 

سپاهان  به توافق رسيده اند.
على كريمى كه به دليل مصدوميت جام جهانى را از دست داده بود، با 
نظر مثبت شفر مورد توجه باشگاه استقلال قرار گرفته و تنها يك 

قدم تا عقد قرارداد با اين باشگاه فاصله دارد.
پژمان منتظرى هم جدا مى شود؟

در همين حال شــايع شده اســت منتظرى هم  كه 
بعد از جام جهانى 2018 براى اســتراحت راهى 
كشور قطر شده است، شايد فصل بعد در جمع 
آبى پوشان حضور نداشته باشــد، چرا كه از 
ليگ قطر پيشــنهاد خوبــى دارد. قرارداد 
منتظرى با اســتقلال به گونه اى است كه 

مى تواند از اين تيم جدا شود.

پس از خداحافظى اميد ابراهيمى با آبى ها

على كريمى  استقلالى شد

2018لنز 2018لنز 2018

مجيد حسينى 
در يك قدمى پيوستن 

به ترابزون
به نقل از ســايت ورزش: به نقل از ســايت ورزش: به نقل از ســايت 

مجيد حســينى مدافع تيم اســتقلال در جام 
جهانى خوش درخشــيد و عملكــرد خوبى نيز 
در تيم باشگاهى خود داشت. در اين بين باشگاه 
ترابزون اسپور براى تقويت خط دفاعى خود قبل 
از شروع ليگ تركيه، به دنبال به خدمت گرفتن 
سيد مجيد حسينى اســت.روزنامه پرتيراژ صباح 
نيز خبر داد كه توافق نهايى بين مجيد حســينى 
و باشگاه ترابزون حاصل شده است و مديريت اين 
باشگاه با مجيد حســينى درباره همه زمينه ها به 

توافق رسيده است.

 اميد ابراهيمى كه فصل خوبى را با استقلال 
پشت سر گذاشــت و در جام جهانى نيز توانست در لباس تيم 
ملى بدرخشد، تصميم به ترك اســتقلال گرفته است. او بعد 
از مسابقات جام جهانى چند روزى استراحت كرد و سپس با 
مسئولان استقلال تماس گرفت و اعلام كرد كه پيشنهاداتى 
دارد. در جديدترين اتفاق ظاهرا ابراهيمى با سرمربى آلمانى 
اســتقلال تماس گرفته و به وى اعلام كــرده فصل آينده 
نمى تواند در جمع آبى پوشان بماند و با يك باشگاه قرارداد 

امضا كرده اســت. اين در حالى است كه گفته مى شود 
باشــگاه الاهلى قطر با اميد ابراهيمى به توافق نهايى 

در همين رابطه ســرمربى تيم استقلال درباره 
عصبانيت از شرايط اســتقلال و جدايى اميد 

ابراهيمى گفت: بابت اميد خوشحالم. وقتى 
به ايران آمدم اميد ابراهيمى در سطحى 

كه بازى مى كرد با ســطحى كه الان 
بازى مى كند خيلى فرق داشت. او در 
جام جهانى يكى از بهترين بازيكنان 
ايران بــود. خيلى خوشــحالم كه 
توانستم با چنين بازيكنى كار كنم. 
شــفر ادامه داد: اين يك كار 10

ماهه است. نه فقط اميد بلكه خيلى 
از بازيكنان از سطح هاى يك و دو 
به سطح پنج و شش آمدند. وقتى 
يك باشگاه ديگر به مجيد حسينى 
و اميد ابراهيمى پيشنهاد مى دهند، 
بابت اين شرايط خوشحال نيستم. 
ابراهيمى فرمانده و قلــب تيم بود. 

اگر برود بايد بازيكن جديدى به جاى 
او پيدا كنيم كه اين كار راحتى نيســت. 

سرمربى استقلال تاكيد كرد: اين فقط بابت 
يك بازيكن نيست كه كسى جايگزينش شود. 

بايد ذهنيت و عملكرد ابراهيمى هم به تيم بيايد. 
اميدوارم بازيكنى براى تيم پيدا كنيم. شايد هم 
از كشور كره يا از كشورهاى ديگر بازيكنى را پيدا 

كنيم. رفتن اميد مرا كمى نگران مى كند.

 نه به باجناق
استقلالى ها بعد از جام جهانى بســيار اميدوار بودند كه بواسطه نسبت فاميلى حيدرى و 
ابراهيمى بتوانند از خسرو براى نگه داشــتن اين بازيكن كمك بگيرند. اتفاقا حيدرى هم 
تلاش هايى انجام داد اما پيشنهاد قطرى ها آنقدر وسوسه انگيز بود كه اميد به سينه باجناقش 

دست رد بزند و با آبى ها خداحافظى كند.
على كريمى جانشين  ابراهيمى ؟على كريمى جانشين  ابراهيمى ؟

ديروز خبر رسيد مديران باشگاه استقلال براى اينكه صداى اعتراض هواداران خود را 
آرام كنند خيلى زود دنبال جانشين اميد ابراهيمى رفته اند و با على كريمى،بازيكن 

سپاهان  به توافق رسيده اند.
على كريمى كه به دليل مصدوميت جام جهانى را از دست داده بود، با 
نظر مثبت شفر مورد توجه باشگاه استقلال قرار گرفته و تنها يك 

قدم تا عقد قرارداد با اين باشگاه فاصله دارد.
پژمان منتظرى هم جدا مى شود؟پژمان منتظرى هم جدا مى شود؟

در همين حال شــايع شده اســت منتظرى هم  كه 
2018بعد از جام جهانى 2018بعد از جام جهانى 2018

كشور قطر شده است، شايد فصل بعد در جمع 
آبى پوشان حضور نداشته باشــد، چرا كه از 
ليگ قطر پيشــنهاد خوبــى دارد. قرارداد 
منتظرى با اســتقلال به گونه اى است كه 

مى تواند از اين تيم جدا شود.

على كريمى  استقلالى شد

اميدوارم بتوانيم بازى دوســتانه اى با كارلسروهه باشگاه قبلى 
خودم داشته باشــيم. باور كنيد در همين بازى دوستانه شايد 
بالاى 10 هزار نفر به ورزشگاه بيايند كه اين براى فوتبال ايران 

خوب است. اميدوارم بتوانيم سفير شماره يك ايران باشيم.
*مخالفت با سوپرجام

سرمربى استقلال در پاسخ به اين پرسش كه در صورت تداوم اين 
شرايط چه كار خواهد كرد؟ گفت: اول راجع به سوپركاپ صحبت 
مى كنم. اين زمان بدى براى استقلال و پرسپوليس است. بهتر 

است اين بازى به زمان ديگرى موكول شود. 
شــايد بتوانيم ســوپركاپ را در آلمان 
برگزار كرد. مى شود يك كار خوب و 
قشنگ با پيشرفت فوتبال ايران 

انجام داد.

شــفر 
ادامــه داد: من 

يك ســوال مى پرسم. 
كدام براى فوتبال ايران 
بهتر اســت. استقلال 
در  پرســپوليس  و 
سوپركاپ بازى كنند و 

در آسيا حذف شوند 
يا اينكه در آسيا 

باشند؟  موفق 
اين مشخص 
اســت. دو 

تيــم 
داريم كه 

10كه در 10كه در 10 ماه گذشته افتاد و به خوبى موفق شديم. مى دانم بزرگ 
ترين دشمن موفقيت اين است كه شما از خودت راضى باشى. اين 

بزرگ ترين دشمن است.  آدم هاى 
زيادى مى خواهنــد اين خانه را 
خراب كنند. من براى استقلال و 

هواداران مى جنگم. 
*خريد دو خارجى

سرمربى استقلال در خصوص اينكه 
آقاخان و تيمورى بازيكن آكادمى 

نيستند، 
كيــد  تا
كرد: تعداد 
ليست اوليه 
مــا بيشــتر از 
كســانى بود كه 
در تمرين هستند. 
زيــادى  بازيكنــان 
در ليســت بودند ولى نشد 
كه همه آن هــا بيايند. مهاجم 
ديگــرى مدنظــر ما بــود كه 
نشــد. بازيكن جوان ديگرى 
هم مدنظر بود كه شــرايط 
انتقالش فراهم نشــد. اين 
هم ناراحــت كننده بود. 
خوب اســت كه باشگاه 
به من گفته مى توانيم 
دو بازيكــن خارجى 
بگيريم. من اين را 
به باشــگاه ارائه 
و  مى كنــم 
ه  شــگا با
بــا آن ها 
ه  كــر ا مذ

خواهد كرد.

مى دانستم چه بايد بكنم. من به ادن هازارد و كوين 
دى بروينه كمك كردم و برايشــان توضيح دادم كه 

چگونه بايد جاگيرى كنند و چه كارى بايد انجام بدهند. 
يك بار توضيح دادن براى آنها كافى بود. ما در بازى كارمان 
را عالى انجام داديم و با شايستگى پيروز شديم. نقط قوت 
من هميشه بازى كامل و چند منظور ام بوده. هميشه سعى 
مى كنم به بازيكنهاى ديگر كمك كنم بهتر بازى كنند. دلم 
مى خواهد تا هر چقدر كه ممكن باشد گل بزنم و پاس گل 
بدهم. در عين حال حواسم به همه چيز تيم هست تا براى 

پديده فرانسه:  از هيچ تيمى نمى ترسيم
 ساله فرانســه، بى شك يكى از 
4 بوده اســت.پيروزى 4 بوده اســت.پيروزى 3-4

 بر اروگوئه، نشان داد كه 
فرانســه داعيه جدى براى قهرمانــى دارد. بلژيك حريف 
بعدى خروس ها خواهد بود. وى گفت:  مــا آرژانتين را با 
مسى و اروگوئه را با سوارز حذف كرديم و اجازه نداديم اين 
دو مهاجم برجســته كار خاصى انجام دهند. حالا ديگر از 
هيچ تيمى و از هيچ مهاجمى نمى ترسيم. البته كه بلژيك 
تيمى بزرگ با بازيكنانى باكيفيت است و مربى خوش فكرى 
هم دارد ولى ما هم تيمى سازمان يافته هستيم و بازيكنان 
بزرگى را در اختيار داريم. اطمينان دارم كه قدرت شكست 

بلژيك و رسيدن به فينال را داريم. 

بوى فينال مى آيد؟
فيفا فغانى را در روسيه نگه داشت

ورزش: عليرضا فغانى، منصورى و سخندان، همه آنچه از يك تيم داورى انتظار مى رود را در سه بازى كه سوت زده اند نشان 
داده اند ولى شرايط جدول بازى ها به سمتى در حال حركت است كه شايد شانس آنها كاهش يابد.

اروپايى ها خود را مالكان فوتبال مى دانند و حالا حضور 4 تيم اروپايى در مرحله نيمه نهايى بازى ها شايد سبب شود در چينش 
داوران بازى ها، اين بخت به داوران اروپايى براى بازى ها داده شود. اين در حالى اســت كه ديروز فيفا خبر داد كه بنا به كم 
شدن مسابقات در نيمه نهايى جام جهانى تعداد داوران نيز به 12 نفر كاهش پيدا كرد. عليرضا فغانى، به عنوان تنها نماينده 

AFC در ليست ماند.

كى روش: با 15 روز تمرين، شانسى برابر ژاپن نداريم
سايت AFC : تيم ملى فوتبال ايران در مرحله گروهى جام ملت هاى آسيا با تيم هاى عراق، يمن و ويتنام هم گروه شده و در گروه 
چهارم اين رقابت ها قرار دارد و كارلوس كى روش مى گويد كه ايران براى موفقيت در اين رقابت ها بايد خودش را به بهترين شكل 
ممكن آماده مسابقه ها كند. سرمربى تيم ملى فوتبال ايران گفت: در جام ملت هاى آسيا بايد مقابل تيم هاى عربستان، امارات، 
قطر و تيم هاى قدرتمند اين مسابقه ها مانند ژاپن، كره جنوبى و استراليا به ميدان برويم. برخى از مردم فكر مى كنند اين رقابت ها 
بعد از عملكردمان در جام جهانى آسان خواهد بود اما اين طور نيست. كى روش ادامه داد: با رقيبانى روبه رو هستيم كه از 30 سال 
قبل پيشرفت شان را آغاز كرده اند. براى موفقيت در اين رقابت ها نياز به امكانات و زيرساخت هايى داريم تا تيم مان را براى جام 
ملت هاى آسيا آماده كنيم. بياييد در مورد ژاپن صحبت كنيم. براى پيروزى برابر تيمى مانند ژاپن كه از 40 سال قبل پيشرفت 

خود را آغاز كرده نمى توانيم ظرف 15 روز بازيكنان را دور هم جمع كنيم. در اين صورت فرصتى براى پيروزى نخواهيم داشت.

پورعلى گنجى دومين بازيكن برتر آسيا در جام جهانى 
ورزش: با راى كاربران سايت AFC مرتضى پورعلى گنجى به عنوان دومين بازيكن برتر آسيايى در جام جهانى انتخاب شد. در 
پايان نظرسنجى كنفدراسيون فوتبال آسيا سلمان الفرج، بازيكن تيم ملى عربستان به عنوان بهترين بازيكن آسيايى در جام 
جهانى از سوى كابران انتخاب شد. بعد از پورعلى گنجى نيز چو هيون وو از كره شمالى و گاپو شيباساكى، با يك درصد آراى 

ماخوذه در رده سوم و چهارم جاى گرفتند.

با قراردادى دو ساله
«انريكه» سرمربى اسپانيا شد

ورزش:  همانطور كه ماركا پيش بينى كرده بود و تيتر يك خود را به انتخاب لوئيس انريكه اختصاص داد، او از اين پس سرمربى 
تيم ملى اسپانيا خواهد بود. قرارداد انريكه دو ساله و تا پايان يورو 2020 است. انريكه و فدراسيون فوتبال اسپانيا بر سر مبلغ 
دستمزد اختلافاتى با يكديگر داشتند و به خصوص پيشــنهادى از يكى از تيم هاى ليگ جزيره باعث ترديدهاى انريكه شده 
بود اما در نهايت او پذيرفت كه سرمربى لاروخا باشد.  او سابقه هدايت آاس رم، سلتا و بارسلونا را دارد و پس از حضور سه ساله 
روى نيمكت بارسا و فتح 9 جام ارزشمند، يك سال گذشته بدون تيم بود. اسپانيا با هدايت انريكه كمتر از دو ماه ديگر به مصاف 

انگليس و كرواسى خواهد رفت. 

قهرمانى ليگ  ملت هاى واليبال به روس ها رسيد
ورزش: ديدار پايانى ليگ ملت هاى واليبال 2018 به ميزبانى شــهر ليل بين دو تيم فرانسه و روسيه برگزار شد كه در پايان 
روس ها با وجود حمايت پرشور هواداران ميزبان موفق شدند با نتيجه قاطع سه بر صفر به پيروزى برسند و بر سكوى قهرمانى 
بايستند. روسيه ست هاى بازى را با امتياز هاى 22و25، 20و25 و 23و25 به ســود خود تمام كرد و با اين برد اجازه نداد تا 
فرانسه از عنوان قهرمانيش در دوره گذشــته ليگ جهانى دفاع كند. در ديدار رده بندى نيز آمريكا با نتيجه سه بر صفر از سد 

برزيل گذشت و به مدال برنز دست يافت.
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ادب و هنر

خبر

اميرى اسفندقه در اردوى دوره هفتم آفتابگردان ها:
آرمان شعر پارسى، انقلابى است

فارس: نخســتين روز از اولين اردوى دختران دورة هفتم آفتابگردان ها، 
عصرِ يكشنبه با حضور اســتادان و كارشناسان شعر، در مجتمعِ آدينه 

تهران آغاز شد.
ميلاد عرفان پور ضمن خوشــامدگويى به شــاعران دوره، از رقابت 500 
شاعرجوان در دورة هفتم آفتابگردان ها ياد كرد، سپس با برشمردن فعاليت 
هشت ساله شهرستان ادب در زمينه شعر و داستان و پژوهش و... انگيزه 
شكل گيرى اين مؤسسه را پر كردن خلأ آموزشى كه پيرامون شعر كشور 
وجود دارد، دانست.  وى آموزش بيش از 800 شاعر را در 6 دوره گذشته 
شعر جوان انقلاب اسلامى، از افتخارات مؤسسه شهرستان ادب دانست و 
گفت: «اينكه خيلى از اين شاعران عضو دوره، امروز شعرشان جلوه كرده 
و حتــى خود در انجمن ها و محافل ادبى نقش محــورى دارند، ما را به 
ذوق مى آورد. على محمد مؤدب، مديرعامل مؤسسه شهرستان ادب نيز، 
در اولين كلاس از مجموعه كلاس هاى اين اردو، صحبت هاى خود را ذيل 
موضوع «جهان شعر» اين طور آغاز كرد كه همه انسان ها به نوعى دچار طمع 
هســتند و در اين باره گفت: «طمع چيز خوبى  است و در قرآن نيز آمده 
است. خداوند طمع را در دل ما انداخته. خوب است كه ما نيات، طمع  ها 
و اهدافمان را اصلاح كنيم». او ادامه داد: «بســته به اينكه چقدر چشم ما 
بينايى دارد و عينك مان قوى ا ســت، طمع هم همان قدر رشد مى كند. 
هركس بايد ببيند چه طمعى دارد. تمايز يك شاعر نسبت به شاعران ديگر، 
از نقطه صفر و اين هدف ها شروع مى شود، از اولين انگيزه ها براى حركت. 

اينكه چه راهى مى رويم، و آن ها كه بزرگ شدند، چطور بزرگ شدند».
مودب، اين موضوع كه مطالعه آثار كهن به ضرر زبان شــعر ماست را رد 
كرد و گفت: «بايد آثار گذشــتگان را مطالعه كرد؛ مطالعه اين آثار زبان 
زيباى فارسى را به ما نشان مى دهد. مگر ما قبل از آنكه خاقانى بخوانيم، 
چه زبانى داريم كه مى ترســيم آسيب ببيند؟ بايد خاقانى بخوانيم، چرا 

كه خاقانى معاصر ماست. به قول قيصر: هرچه مؤثر است، معاصر است».
اميرى اســفندقه نيز در اين نشست با استناد به بيتى از حسين منزوى 
(فريب حاشــيۀ امن را نخواهم خورد/ اگرچه متن سفرنامه خط به خط 
خطر است) گفت: «هرگاه جامعه خواسته به خودشيفتگى و خودخواهى 
عادت كند شــعر پارســى ضامن واژه ها را كشيده است. من دربارة شعر 
سخن مى گويم و با سياست كارى ندارم. آرمان شعر پارسى انقلابى است. 
برخى افراد تلاش مى كنند از شــاعران امروز شخصيت هاى سياست زده 
به جمع معرفى كنند اما شــعر، خودش خودش را معرفى مى كند. شعر 

پارسى هيچ وقت چاپلوس نبوده است».
اردوى دختران دورة هفتم آفتابگردان، تا چهارشــنبه، بيستم تير، ادامه 

دارد.

كسايى مروزى و شعر او  در گفت و گو  با دكتر نجف زاده بارفروش

پرچمدار شعر شيعى در دوران خفقان
 ادب و هنر/ خديجه زمانيان  تاريخ ادبيات 
شــيعه به دلايل متعددِ تــرس از حكومت هاى 
متعصب، غلبه فرهنگ شفاهى بر سنت نوشتارى 
و رخدادهايى مانند جنگ هاى پى در پى از ابتدا 
مجال بروز و ظهور چندانى نيافت. اگرچه مدح ها 
و منقبت هاى فراوانى در اشعار شاعران كلاسيك 
ديده مى شود اما اولين بار حكيم كسايى مروزى، 
مدح و منقبت امامان شيعه را با نگاهى شيعى به 
رشــته تحرير در مى آورد و خود را پيرو قلبى و 

ظاهرى ائمه هدى (ع) مى خواند. 
اين اشعار كه با جرئت و شجاعت منحصر به فردى 
سراييده شده اســت، به عنوان اولين نمونه هاى 
جدى ادبيات شــيعه در تاريخ گســترده ادبيات 
فارسى شناخته مى شود و كسايى نيز به پرچمدار 

شعر شيعه مشهور مى شود. 
طبق يكى از معتبرترين منابع تاريخى، تولد اين 
حكيم 20 شــوال مصادف با 13 خرداد است اما 
سزاست در روز شــهادت امام جعفر صادق (ع)، 
پايه گذار فقه شــيعه و مذهب جعفرى به ادبيات 

شيعه و كاركردهايش بپردازيم.
بر همين اساس به ســراغ محمدباقر نجف زاده 
بارفروش مى رويم تا او برايمان از كسايى و ادبيات 

شيعه بگويد.
 بارفروش، استاد زبان و ادبيات فارسى جديدترين 
تصحيح ديوان كسايى مروزى، شاعر شيعه قرن 
چهارم ميلادى را انجام داده اســت. اين تصحيح 
توسط انتشارات زوار منتشر شد و به بازار كتاب 

آمد. 

 چه شد به سراغ تصحيح اشعار كسايى 
مروزى رفتيد؟ 

اول بايد بگويم اين اثر يك كتاب درســى است. 

همه ما كسايى را با بيت 
«مدحت كن و بستاى كسى را كه پيمبر/ بستود و 
ثنا كرد و بدو داد همه كار» مى شناسيم. اين شعر 
در دوران مدرسه در كتاب هاى درسى آمده است. 
من بعدها فهميدم كسايى نخستين شاعر شيعى 
جهان اسلام اســت و اولين شعر دفتر اشعارش 
قصيده اى است در مدح و ستايش شهيدان كربلا. 
او شــاعرى مداح نبود و در مضامين شعرى اش 

تشبيه هاى محسوس زيبايى به كار رفته است. با 
اينكه در ادوار تاريخى ما شاعر شيعى كمتر سراغ 
داريم و تا صفويه كه اوج حضور شعر فارسى است 
شاعران شيعى در انزوا به سر مى بردند. براى من 
جالب بود كه از اول قرن چهارم كه بســيارى از 
كتاب ها در حوادث تاريخى بويژه كتاب سوزى و 
حملــه اعراب به ايران از بين رفته بود، ابيات اين 

شاعر به دست ما رسيده است. 

اين كتاب از نخستين آثار ادب فارسى است و تا 
كنون دو تصحيح دكتر محمدامين رياحى و دكتر 
مهدى درخشان از اين شاعر وجود دارد. بسيارى 
از ابيات اين شاعر بزرگ خراسان از بين رفته اما 
من حدود 300 بيت از اين شاعر پيدا كرده ام كه 

اين ابيات در اين تصحيح وجود دارد. 

 غير از پيدا شــدن و چاپ ابيات جديد، 

تصحيح شــما چه تفاوتى با تصحيح هاى 
قبلى دارد؟

در اين تصحيح هم ابيات بيشترى پيدا كرده ام و 
هم كوشيده ام قديمى ترين تلفظ و بازخوانى ابيات 

را رعايت كرده باشم.
استادان قبلى شتابناك اقدام به چاپ ديوان اشعار 
اين شاعر كرده اند. اما من با گشتن در لغت نامه ها 
و منابعى مثل لفت فــرس و منابعى كه در ذيل 

اشعار آورده ام، ابيات و نحوه تلفظ آن ها را دوباره 
بررسى كرده ام.

 
  كسايى مروزى جزو شاعرانى است كه 
آوازه اش حتى خــارج از مرزهاى ايران هم 
پيچيــده و هنوز هــم در زادگاه او برايش 
بزرگداشــت مى گيرند. آيــا در خارج از 
مرزهاى ايــران هم او را به عنوان پرچمدار 

شعر شيعه مى شناسند؟ 
بله، وقتى من به زيارت قبر او در خراسان بزرگ 
آن زمــان و مرو اكنون رفتم متوجه شــدم براى 
اين شــاعر ارزش زيادى قايل هســتند و برايش 

بزرگداشت مى گيرند. 
به طور كل كشورهاى تجزيه شده شوروى سابق تا 
چند سال پيش به فارسى سخن مى گفتند و الان 
هم بســيارى از اين كشورها به فارسى آشَنايى و 
اشراف دارند و گلستان سعدى را با رغبت خاصى 

بازخوانى مى كنند. 
خيام هم جزء شاعرانى است كه مرزهاى ايران را 
درنورديده است. در لندن انجمنى مشغول به كار 
است به نام انجمن خيام. عمر اين انجمن به 200 

سال مى رسد. 
اما در خصوص كسايى و در پاسخ به پرسش شما 
بايد بگويــم او را در خارج از مرزهاى ايران هم با 
عنوان شاعر اشعار شيعى مى شناسند و درجات 
برجسته اى براى مضامين والاى شعر و تشبيهات 
زيباى او قايل هستند. البته مراثى او بيشتر مربوط 

به دوران پيرى اوست. 
او شاعرى است كه رو به كمال بوده است و مراثى 
او مربوط به دوران آخر عمر اوست اما هيچ شعر 

مبتذلى در آثار اين شاعر وجود ندارد. 

مجدالدين ابوالحسن كسايى مروزى زاده 341 ه . ق در مرو، شاعر ايرانى در نيمه دوم سده چهارم هجرى و (شايد) آغاز سده 
پنجم هجرى است. چنان كه از نامش برمى آيد و خود وى نيز به اين امر اشاره دارد اهل مرو بود. كسايى در اواخر دوره سامانيان 

و اوايل دوره غزنويان مى زيسته است. 
در قرن چهار و پنج هجرى كه تعصب هاى شديد مذهبى ميان فرقه هاى گوناگون وجود داشت، سخن از مدح اميرمؤمنان 
على(ع) و فرزندان او، كارى آســان به نظر نمى رسيد. اين كار، ايمانى راسخ و شهامتى كم نظير مى طلبيد كه كسايى از آن 

برخوردار بود. او مى سرايد:
جز شير خداوند جهان، حيدر كرّار آن كيست بدين حال كه بوده است و كه باشد  

علم همه عالم به على داد پيمبر                      چون ابر بهارى كه دهد سيل به گلزار
كسايى مروزى، نخستين شاعرى است كه ادب پارسى را با درون مايه اى از غدير زينت بخشيده است. وى رسالت خود را تا 

بدانجا ادامه مى دهد كه نخستين سوگنامه كربلا به زبان فارسى را با نام خود ماندگار مى سازد:
ميراث مصطفى را، فرزند مرتضى را                      مقتول كربلا را، تازه كنم تولا

ايران از ادوار تاريخى كهن دوســتدار خاندان اهل بيت (ع) بوده اســت و سخنوران با رغبت خاصى به خاندان اهل بيت(ع) 
ارادت نشان دادند. 

شاعران با سرودن مراثى و ستايش نامه ها در بزرگداشت مكتب و مذهب شيعه جعفريه ابراز ارادت مى كردند كه كسايى يكى 
از اين شاعران بود. 

اما در خصوص تأثير اين شاعر بر شاعران پس از خود من در پيشگفتار تصحيح ديوان هم نوشته ام كه ناصرخسرو شاعرى بود 
كه بشدت تحت تأثير كسايى مروزى بود. 

به طور كل چون اين شاعر به عنوان پرچمدار شعر شيعه معروف است بسيارى از شاعران شيعى تحت تأثير او بوده اند. البته 
ناصرخسرو به فرقه اسماعيليه روى آورد اما نهضت هايى مثل نهضت حروفيه و سربداران با آگاهى به اين اشعار در دفاع از 

ارزش هاى فرهنگى شيعى كوشيده اند. 
حتى در شعر بومى خراسان، مازندران، آذربايجان و لرستان مى بينيد كه اشعار تحسين برانگيزى درباره معصومين و استمداد 

از ائمه اطهار(ع) وجود دارد كه همه اين شاعران به نوعى از كسايى تأثير گرفته اند. 

حاشيه دوحاشيه يك

 تأثير كسايى بر شعر و شاعران شيعه نخستين سوگنامه كربلا به زبان فارسى

پرچمدار شعر شيعى در دوران خفقان
تاريخ ادبيات 
شــيعه به دلايل متعددِ تــرس از حكومت هاى 
متعصب، غلبه فرهنگ شفاهى بر سنت نوشتارى 
و رخدادهايى مانند جنگ هاى پى در پى از ابتدا 
مجال بروز و ظهور چندانى نيافت. اگرچه مدح ها 
و منقبت هاى فراوانى در اشعار شاعران كلاسيك 
ديده مى شود اما اولين بار حكيم كسايى مروزى، 
مدح و منقبت امامان شيعه را با نگاهى شيعى به 
رشــته تحرير در مى آورد و خود را پيرو قلبى و 

اين اشعار كه با جرئت و شجاعت منحصر به فردى 
سراييده شده اســت، به عنوان اولين نمونه هاى 
جدى ادبيات شــيعه در تاريخ گســترده ادبيات 
فارسى شناخته مى شود و كسايى نيز به پرچمدار 

طبق يكى از معتبرترين منابع تاريخى، تولد اين 
 خرداد است اما 
سزاست در روز شــهادت امام جعفر صادق (ع)، 
پايه گذار فقه شــيعه و مذهب جعفرى به ادبيات 

بر همين اساس به ســراغ محمدباقر نجف زاده 
بارفروش مى رويم تا او برايمان از كسايى و ادبيات 

 بارفروش، استاد زبان و ادبيات فارسى جديدترين 

همه ما كسايى را با بيت 
«مدحت كن و بستاى كسى را كه پيمبر/ بستود و 
ثنا كرد و بدو داد همه كار» مى شناسيم. اين شعر 
در دوران مدرسه در كتاب هاى درسى آمده است. 
من بعدها فهميدم كسايى نخستين شاعر شيعى 
جهان اسلام اســت و اولين شعر دفتر اشعارش 
قصيده اى است در مدح و ستايش شهيدان كربلا. 
او شــاعرى مداح نبود و در مضامين شعرى اش 

اشعار آورده ام، ابيات و نحوه تلفظ آن ها را دوباره 
بررسى كرده ام.

 كسايى مروزى جزو شاعرانى است كه 
آوازه اش حتى خــارج از مرزهاى ايران هم 
پيچيــده و هنوز هــم در زادگاه او برايش 
بزرگداشــت مى گيرند. آيــا در خارج از 
مرزهاى ايــران هم او را به عنوان پرچمدار 

شعر شيعه مى شناسند؟ 
بله، وقتى من به زيارت قبر او در خراسان بزرگ 
آن زمــان و مرو اكنون رفتم متوجه شــدم براى 
اين شــاعر ارزش زيادى قايل هســتند و برايش 

بزرگداشت مى گيرند. 
به طور كل كشورهاى تجزيه شده شوروى سابق تا 
چند سال پيش به فارسى سخن مى گفتند و الان 
هم بســيارى از اين كشورها به فارسى آشَنايى و 
اشراف دارند و گلستان سعدى را با رغبت خاصى 

بازخوانى مى كنند. 
خيام هم جزء شاعرانى است كه مرزهاى ايران را 
درنورديده است. در لندن انجمنى مشغول به كار 

است به نام انجمن خيام. عمر اين انجمن به 
سال مى رسد. 

اما در خصوص كسايى و در پاسخ به پرسش شما 
بايد بگويــم او را در خارج از مرزهاى ايران هم با 

برش

 كســايى را در خــارج از مرزهاى 
ايران هم با عنوان شــاعر اشعار 
شــيعى مى شناســند و درجــات 
برجســته اى براى مضامين والاى 
شعر و تشــبيهات زيباى او قايل 
هســتند. البته مراثى او بيشــتر 

مربوط به دوران پيرى اوست
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طالب زاده ميهمان آخرين قسمت «به اضافه مستند» 

مهر: قســمت آخر از دومين فصل برنامه «به اضافه مستند» در حالى به 
پخش و بررسى مستند «مارش ميرا» اختصاص دارد كه نادر طالب زاده، 

ميهمان اين برنامه خواهد بود.
در اين قسمت و پس از پخش مستند، نادر طالب زاده، مجرى تلويزيون، 
مستندســاز و دبير كنفرانــس بين المللى افق نو و هــادى نعمت الهى، 
كارگردان مســتند «مارش ميرا» ميهمان برنامه خواهند بود و با موضوع 
راهپيمايى بزرگ صلح در بوسنى و هرزگوين (مارش ميرا)، تاريخچه اين 
اتفاق و كشــتار مسلمانان بوسنيايى گفت وگو خواهند كرد. علاوه براين، 
محمدتقى فهيم و آرش خوشــخو به نقد و بررســى فرمى اين مستند 
خواهند پرداخت. گفتنى است كه اين قسمت از برنامه، آخرين قسمت از 
فصل دوم «به اضافه مستند» است و فصل سوم با طراحى جديد از اوايل 

مهرماه امسال به روى آنتن شبكه مستند خواهد رفت.
مستند «مارش ميرا» روايتى تصويرى از مراسم پياده روى صلح در كشور 
بوســنى و هرزگوين است كه همه ســاله به منظور بزرگداشت شهداى 
مسلمان نسل كشى سربرنيتسا در جريان جنگ دهه 1990 ميلادى در 
منطقه بالكان، برگزار مى شود. سال گذشته و براساس فراخوان تشكل هاى 
مردم نهاد در ايران، از نويسندگان، پژوهشگران، خبرنگاران و فعالان صلح 
و مقاومت دعوت شد تا در اين مراسم راهپيمايى حضور يابند و بنابراين 
گروهى از نويسندگان، پژوهشگران و مستندسازان ايرانى به اين مراسم 
رفتند. مســتند «مارش ميرا» حاصل اين سفر و روايتى از اين راهپيمايى 

بزرگ به ياد بيش از 8000 شهيد مسلمان بوسنيايى است.

«دختر شيطان» آماده اكران

آى سينما: آخرين ساخته سينمايى قربان محمدپور با نام «دختر شيطان» 
ايــن روزها در مراحل پايانى فنى قرار دارد و بزودى آماده نمايش خواهد 
شــد. در حال حاضر تدوين توسط حسين زندباف مراحل پايانى خود را 
پشــت سر مى گذارد و هادى اسلامى نيز مشغول ساخت جلوه هاى ويژه 

فيلم است.
به گفته محمدپور، براساس برنامه ريزى ها «دختر شيطان» بعد از ماه صفر 
در سينماهاى سراسر كشور به نمايش درمى آيد. پخش اين فيلم برعهده 

فيلميران است.
همزمان با روزهاى پايانى مراحل فنى سازندگان از گريم متفاوت محمدرضا 
شريفى نيا در اين فيلم رونمايى كرده اند كه در شبكه هاى اجتماعى بازتاب 
زيادى داشت. شريفى نيا در اين فيلم به صورت افتخارى و در دو سكانس 
و   در دو نقش و با دو گريم متفاوت به ايفاى نقش پرداخته است. اين بازيگر 
در يكى از سكانس ها هندى و در سكانسى ديگر انگليسى صحبت مى كند.

قصه دو نوجوان 
در سريال 50 قسمتى «از سرنوشت»

فارس: سريال «از سرنوشت» به كارگردانى سيدمحمدرضا خردمندان و 
تهيه كنندگى على اكبر تحويليان توليد خواهد شد. نگارش اين سريال به 
قلم محمد محمود سلطانى به پايان رسيده است و به احتمال فراوان تا يك 

ماه ديگر وارد مرحله پيش توليد خواهد شد.
قصه اين سريال به گونه اى است كه ظرفيت ادامه دار شدن را دارد، چراكه 
قهرمان هايــش اين توانايى را دارند تا در مدت زمان طولانى قصه خود را 

طرح كنند.
اين ســريال 50 قسمتى توسط روح االله صديقى، ســارا خسرو آبادى و 
مســعود كرمى به نگارش درآمده است و براى گروه فيلم و سريال شبكه 
دو ســيما توليد خواهد شد. قصه «از سرنوشــت» پيرامون سرنوشت دو 
كودك از ســن كم تا جوانى اســت و زندگى آن ها را در پرورشگاه نشان 
مى دهد. محوريت اين سريال اميد بخشى و تلاش براى رسيدن به آمال 

و آرزوهاست.

«پدر» از شنبه روى آنتن شبكه دو

فارس: مجموعــه تلويزيونى «پدر» بــه كارگردانى بهرنــگ توفيقى و 
تهيه كنندگى حامد عنقا از روز شنبه 23 تيرماه روى آنتن شبكه دو سيما 

مى رود.
اين سريال كه در زمستان سال گذشته كليد خورد، بنا بود در ماه مبارك 
رمضان به عنوان ســريال ويژه شــبكه دو روى آنتن برود، اما با تغييرات 

كنداكتور اين شبكه پيش از رمضان، در نوبت نمايش ماند.
بنــا بر اين گزارش، طبق برنامه ريزى هاى صورت گرفته قرار اســت اين 

سريال از روز شنبه 23 تيرماه هرشب ساعت 21:30 روانه آنتن شود.
عليرضا قربانى خواننده تيتراژ «پدر» است و مهدى سلطانى، لعيا زنگنه، 
سينا مهراد، مسعود فروتن، نيما رييسى، مجيد مشيرى، كاوه خداشناس، 
اكبر رحمتى، مژگان ترانه، الهام طهمورى، ريحانه پارســا، ساناز طارى، 
شهاب مهربان، مهتاب شيروانى، پوريا سلطانزاده، سيدحسام ميثاق و بيژن 

امكانيان بازيگران آن هستند.

 سيما و سينما/ زهره كهندل  انيميشن «عمليات 
مكه» روزهاى پايانى توليــد را مى گذراند. اين خبر 
را فرهاد عظيمــا، كارگردان جوان كشــورمان كه 
انيميشــن هاى «نبرد خليج فارس 1 و 2»، «راشــل 
كورى»، «سخت و خشن» و ديگر آثار ضدصهيونيستى 
را در كارنامــه كارى خــود دارد، دربــاره تازه ترين 
ساخته اش اعلام كرد. او و گروهش حدود 6 ماه است 
كه مشغول ساخت انيميشن نيمه بلند «عمليات مكه» 
هستند، اثرى كه حدود يك ماه ديگر ساخت آن به 

پايان مى رسد. 
عظيما در گفت و گو با خبرنگار ما درباره جرقه ساخت 
عمليات مكه توضيح مى دهد: ساخت اين اثر بعد از 
انيميشــنى كه آذرماه سال گذشته سعودى ها عليه 
ايران ساختند، زده شد. البته سعودى ها مى گفتند كه 
اين انيميشن را در جواب انيميشن «سخت و خشن» 
ما، داده اند. انيميشــين «سخت و خشن» كه توسط 
گروه انيميشن ســازى« فاطمه الزهرا (س)» ساخته 
شد، پاسخى به توهمات سعودى ها در انيميشنى با 

موضوع تصرف ايران بود.
به گفته وى، انيميشن «عمليات مكه» روزهاى پايانى 
ســاخت را مى گذراند و بلافاصله بعد از ساخت وارد 
مرحله تدوين و دوبله شــده و قرار اســت از طريق 
شبكه هاى مجازى منتشر شود. انيميشن نيمه بلند 
«عمليــات مكه» حدود 20 دقيقه اســت و قصه اى 
حســاس را به تصوير مى كشد. داســتان اين فيلم 
از جايى شــروع مى شــود كه يمن توانســته است 
پيشروى هاى چشمگيرى در جنگ با عربستان داشته 
باشد. رژيم صهيونيستى براى اينكه يمن پيشروى 
نكند تصميم  مى گيرد فضاى عربستان را با شليك 
بمــب اتم به مكه ملتهب كند؛ امــا اتفاقات به نحو 

ديگرى رقم مى خورد. 

 روايت ناكامى اسرائيلى ها
ايــن كارگردان جــوان مى گويد: در آغــاز قرار بود 
كارى ضدسعودى ســاخته شود اما كم كم قصه به 
ســمتى پيش رفت كه از نظر تكنيكى قوى تر و از 
نظر دشمن شناسى هم هدفمندتر شد. در اين اثر، 
دشمنان فقط وهابيون نيستند بلكه كار را به سمت 
اثرى ضدصهيونيستى پيش برديم. ما نمى خواستيم 
با هدف قرار دادن ســعودى ها، دشمن آمريكايى يا 
اسرائيلى خوشحال شوند، در واقع نمى خواستيم كه 

دشمن اصلى فراموش شود. 
به گفته او يكى از اهداف ساخت اين انيميشن علاوه 
بر صهيونيسم ســتيزى، تقويت اتحاد جهان اسلام 
است به همين دليل كارى كه قرار بود در مدت زمانى 

محدود ساخته شود، بيشتر از 6 ماه طول كشيد. 
عظيمــا درباره جزئيات قصه تازه ترين ســاخته اش 
مى گويد: ماجرا درباره عربســتان سعودى است كه 

دچار فروپاشى شده و نيروهاى يمن تلاش مى كنند 
تا وارد عربستان شــوند و توطئه وهابيون را خنثى 
كنند. از سوى ديگر صهيونيست ها تصميم مى گيرند 
كه مراكز مهم مســلمانان يعنى مكه و مدينه را با 
بمب اتمى مورد هدف قرار دهند و تقصير را گردن 
نيروهاى ايرانى بيندازند. اين توطئه توسط عمليات 
مشتركى بين رزمندگان ملل اسلامى خنثى مى شود 
و حمله اى در خاك اســرائيل شكل مى گيرد تا اين 
عمليات منهدم شود. با رشادت حماسه گونه نيروهاى 
ايران، مراكز اتمى اسرائيل منهدم مى شود و عمليات 

اسرائيلى ها ناكام مى ماند.
او درباره نقش نيروهاى يمن در اين اثر خاطرنشان 
مى كند: يمن در اين انيميشــن نقش حاشــيه اى 
دارد، ولى براى نمايش قدرت جبهه نيروى اسلامى، 
نيروهاى يمن وارد خاك عربســتان مى شــوند. در 
عربستان كودتا شده و ارتش آن كشور متلاشى شده 
اســت، نيروهاى يمن پس از ورود به عربســتان در 
پى خنثى سازى توطئه صهيونيسمى در اين كشور 

هستند.

 يك منجى متفاوت
در ســينماى هاليوود شــاهد پيش بينى اتفاقات 
آينده هستيم. عظيما با بيان اينكه انيميشن كوتاه 
«عمليات مكه» از اين تكنيك سينماى هاليوود بهره 
مى بــرد تا اثرگذارى خــودش را در اتفاقات منطقه 
داشته باشد، خاطرنشان مى كند: عنصر روايت گونه 

و آينده نگرانه در بيشــتر فيلم هاى هاليوودى موج 
مى زند و اميدبخشــى به آينده اى مبهــم دارد كه 
منجى آمريكايــى مى آيد و جهان را نجات مى دهد. 
آن ها يك منجى را نشان مى دهند كه ممكن است 
آلوده به هر فسق و فجورى باشد ولى در نهايت كار 
خوبى انجام مى دهد، اما يك منجى ديگرى هم وجود 
دارد كه همه جانبه خوب اســت، مثلاً ما مى گوييم 
مدافعين حرم، فقط رزمنده هاى خوبى نبودند بلكه 
انسان هاى خوبى بودند. مثلاً قاسم سليمانى را به اين 
خاطر كه سوريه را نجات داد دوست نداريم چون او 
مرد خدا هســت او را دوست داريم. متأسفانه ما در 
اين زمينه بدرســتى كار نكرديم، وضعيت موجود را 
بدرستى بررسى نكرديم و نسبت به اتفاقات منطقه 

و جنگ افروزى هاى دشمنان در كشورهاى اطراف، 
واكنش هاى خوبى نداشتيم. بايد كارى انجام دهيم. 
مردم ما منظورمان نيست، فعالان فرهنگى بايد به اين 
سمت بروند، فعالان فضاى فرهنگى بايد كارى كنند 
تا دشمن تأثيرش را ببيند. ممكن است رزمنده اى در 
جنگ نظامى كشته شود، اما آن گلوله اى كه شليك 
كرده، آنقدرى دشــمن را نسوزاند، ولى كسانى هم 
هستند مانند عماد مغنيه كه ضرباتى به دشمن وارد 
مى كنند كه آن ها آتش بگيرند. بدون جنگ، صلحى 
در كار نخواهد بود. ما با همه كشورها دوست هستيم، 
اما آمريكا و اســرائيل راهى براى صلح نمى گذارند. 
وقتى ديپلماسى جواب ندهد، بدون جنگ نمى توان 
به صلح رسيد. غربى هايى كه شعار صلح مى دهند 
در جنگ جهانى اول و دوم حدود صد ميليون انسان 
را كشتند كه بيش از پنج ميليون نفر ايرانى هم در 

جنگ جهانى اول كشته شدند.
به باور او، اسرائيل بايد نابود شود چون اگر نابود نشود، 
جهان را نابود مى كند. وظيفه ايران، اين است كه به 
اسرائيل اجازه پيشروى و تجاوز به خاك كشورهاى 
منطقه ندهد. به هرحال جنگ با اسرائيل بايد حادث 

شود.  

اميدوارى به يك نهضت مردمى در فضاى مجازى
عظيما معتقد است: اكران نبرد خليج فارس 2 فاجعه 
بار بود. او مى گويد: به فلان فيلمى كه اسكار گرفته 
بين 150 تا 200 تا سينما دادند، ولى براى انيميشن 

ما 5، 6 سينما را در بدترين زمان اكران دادند، با اين 
كارشان پنج سال زحمت ما را هدر دادند و ما را زمين 
زدند، البته گمــان كردند كه ما را زمين زدند غافل 
از اينكه ما بذر بوديم و به لطف خدا، قد كشــيديم و 

كارمان را ادامه داديم.
او مى گويد: انيميشن عمليات مكه را در سينما پخش 
نمى كنيم چون كار بيست دقيقه اى در سينما پخش 
نمى شــود و آن را در فضاى مجازى پخش خواهيم 
كــرد. اميدواريم با كمك مردم، يك نهضت عمومى 
براى انتشــار اين فيلم پويانمايى در فضاى مجازى 
راه بيفتد. اين كارگردان اضافه مى كند: انيميشــن 
ســعودى ها با عنوان «قدرت بازدارندگى عربستان» 
در فضــاى مجازى به دفعات انتشــار يافت و مردم 
به صورت خودجــوش آن را پخش مى كردند، ولى 
براى تبليغ توليدات داخلــى بايد ميليون ها تومان 
هزينه كنيم. انتظــار مى رود كه مردم به ويژه حزب 
اللهى ها و كسانى كه صاحب رسانه هستند، توليدات 
داخلى را تبليغ و پخش كنند. كارگردان انيميشــن 
جنجالى «راشل كورى» يادآور مى شود: صهيونيست ها 
و آمريكايى ها چندين بار صفحات مجازى ما را حذف 
كردند، حتى مرا تهديــد كردند كه خانواده و محل 
زندگى ات را شناســايى كرديم، اما اين ها برايم مهم 
نيست، همه ما رفتنى هســتيم ولى بايد با افتخار 
بميريم. ما اگر كارمان را درست انجام دهيم، خداوند 

ما را زمانى مى برد كه زمان درستى باشد. 

 از خودى ها دل كنديم
عظيما با بيان اينكه اگر بودجه داشــتيم، انيميشن 
«عمليات مكه» بــه جاى 6 ماه، دو ماهه آماده اكران 
مى شــد، مى گويد: اكثــر كارهاى مــا حامى مالى 
ندارد يــا حامى بخش كوچكــى از كار را بر عهده 
مى گيرد مثلاً در انيميشــن راشل كورى، حمايتى 
در حــد 10 ميليون تومان شــد يا در انيميشــن 
«نبرد خليج فارس 2» نام ســازمان هنرى اوج آمده 
اســت، اين سازمان بخش كوچكى از كار را از لحاظ 
مالى عهده دار شد، اما در برخى از رسانه ها، به اشتباه 
آمده كه فلان كار به سفارش اين سازمان بوده است.

او اضافــه مى كند: اين قدر از طــرف خودى ها اذيت 
شديم كه از آن ها دل كنديم. ما در جبهه فرهنگى، 
كارمان را بــه صورت جدى ادامــه خواهيم داد. ما 
مدافعان جبهه فرهنگى انقلاب اسلامى هستيم و به 
كسى دل نبستيم، بايد اراده داشته باشيم و اگر اراده 
باشد، كارمان جهانى مى شود. عظيما در پايان درباره 
پروژه هاى آينده خود مى گويد: سوژه هاى بسيارى در 
دســت داريم، اما ترجيح مى دهم كه در حال حاضر 
دربــاره آن ها صحبت نكنم، چرا كه برخى ســعى 
مى كنند جلوى راه ساخت پروژه هاى ما سنگ اندازى 

كنند.

برش

كارى  بــود  قــرار  آغــاز  در 
ضدسعودى ساخته شــود اما كم 
كم قصــه به ســمتى پيش رفت 
كه از نظر تكنيكى قوى تر و از نظر 
دشمن شناســى هــم هدفمندتر 
شــد. در اين اثر، دشــمنان فقط 
وهابيون نيســتند بلكه كار را به 
سمت اثرى ضدصهيونيستى پيش 

برديم

سيما و سينما

گفت وگو با فرهاد عظيما كه اين روزها پويانمايى «عمليات مكه» را در مراحل پايانى ساخت دارد

آينده نگرى در يك انيميشن 20 دقيقه اى 

عكس هايى از فيلم «زندانى ها» 

فيلمبردارى«لابيرنت» به پايان رسيد
برنا: فيلمبردارى فيلم سينمايى «لابيرنت» نخستين ساخته اميرحسين 
ترابى به تهيه كنندگى سپهر سيفى به پايان رسيد. در اين فيلم شهاب 
حسينى، ساره بيات و پژمان جمشيدى نقش هاى اصلى را بازى مى كنند.
فيلم سينمايى «لابيرنت» پس از40 جلسه با فيلمبردارى اشكان اشكانى، 
در تهران به پايان رسيد. از ديگر بازيگران اين فيلم مى توان به غزاله نظر، 
فريبا جدى كار، عليرضا ثانى فر، مريم معصومى، شيرين يزدان بخش و 

مهسا باقرى اشاره كرد.
طلا معتضدى فيلمنامه «لابيرنت» را بر عهده داشته و مازيار ميرى مشاور 
كارگردان آن اســت و سپيده عبدالوهاب نيز اين فيلم را تدوين خواهد 

كرد.

«شرايط خاص» بعد از جام جهانى
ايسنا: تازه ترين سريال كمدى تلويزيون با زوج هنرى كامبيز ديرباز و 
بهرام افشــارى، مجموعه اى پربازيگر و پرلوكيشن است كه در بيش از 
100 لوكيشن اصلى و فرعى در تهران و حومه جلوى دوربين رفته است.
تصويربردارى «شــرايط خاص» به كارگردانــى وحيد اميرخانى و تهيه 
كنندگى سيد مرتضى فاطمى اوايل خردادماه به پايان رسيد و هم اكنون 
آخرين مراحل فنى آن در حال انجام است تا بزودى و پس از بازى هاى 

جام جهانى، در شب هاى تابستان به روى آنتن شبكه سه سيما برود.

چهره تازه ها

سعيدى،  زهرا  ســينماپرس: 
بازيگــر ســينما و تلويزيون در 
رابطه بــا نقش رســانه ها بويژه 
ترويــج حجاب در  ســينما در 
جامعه گفت: به دليل سياســت 
گذارى هــاى غلــط در حــوزه 
براى  تلاش ها  كشــور  فرهنگى 
حجــاب بعضا نتيجــه معكوس 
داشــته اســت به نحوى كه ما 
امــروزه در جامعــه مشــاهده 
مى كنيم بسيارى افراد از حجاب 
يا  و  نمى كننــد  اســتفاده  برتر 

پوشش مناسبى ندارند.
بازيگــر فيلم ســينمايى «ملك 
سليمان» با بيان اينكه مسئولان 
فرهنگى كشــور با درايت، تدبير 
بايــد كارى كنند  و خردمندى 
كه آحاد افراد مشــتاقانه حجاب 
آن  از  و  انتخــاب  را  اســلامى 

بهره مند شــوند، گفــت: در اين 
ميان نقش رسانه ها بسيار مهم و 
تأثيرگذار است و ما نبايد قدرت 
رسانه ها را براى سوق دادن ميل 
مردم به ســمت يك فرهنگ از 

ياد ببريم.
افــزود: كارهــاى فرهنگى  وى 
سياســت هاى  نداشــتن  غلط، 
به روز و جامع و امثالهم ســبب 
شــده تا متأسفانه ما شاهد سوء 
رفتار از ســوى برخــى افراد در 
جامعه باشيم. من معتقدم يكى 
از راه هايى كه متوليان فرهنگى 
و  ســينما  اندركاران  دســت  و 
و  بانوان  مى تواننــد  تلويزيــون 
به خصوص نسل جوان را تشويق 
اسلامى  از حجاب  اســتفاده  به 
لباس هاى  اســت كه  اين  كنند 
اسلامى آراســته و خوش فرم و 

مدرن براى بانوان بازيگر طراحى 
كنند تا به اين وســيله اشتياق 
مردم نسبت به اين پوشش زياد 

شود.
بازيگر ســريال تلويزيونى «مريم 
مقــدس (س)» تأكيــد كــرد: 
با  است  ما ســال ها  متأســفانه 
طراحى هــاى زشــت و بدقواره 
لباس بخصوص در رســانه ملى 
روبــه رو هســتيم؛ تصويرى كه 

اين رســانه از بانوان محجبه در 
ســريال ها و فيلم هايش پخش 
مى كند اصلاً درســت نيســت. 
متأسفانه افراد محجبه در فيلم ها 
و سريال هاى ما هيچ گاه آراسته 
و شكيل نشان داده نمى شوند و 
اين اتفاق موجب مى شــود تا به 
از  بدى  تصور  ناخودآگاه  صورت 
پوشــش كامل اسلامى در ميان 

برخى افراد به وجود آيد.

زهرا سعيدى:
تصوير رسانه از بانوان محجبه اصلاً درست نيست

گزارش روز

تســنيم: فيلم ســينمايى «زندانى ها» به 
كارگردانى و تهيه كنندگى مسعود ده نمكى 
از شــنبه دوم تيرماه، در زندان قصر تهران 
كليد خورد و كار خود را با حضور بازيگرانى 
چون هدايت هاشــمى، بهنام تشكر، هومن 

برق نورد، بهاره افشارى، بهنوش بختيارى، 
اصغر نقى زاده، رسول نجفيان، امير نورى آغاز 
كــرد. «زندانى ها» با موضوع اجتماعى آماده 
مى شود و وقايع آن در تاريخ معاصر مى گذرد. 
ده نمكــى مانند ديگر آثار خود در اين فيلم 

نيز به دنبــال ارزش هاى فراموش شــده و 
دغدغه هاى انسانى است.

ده نمكى قصد داشــت در آستانه چهلمين 
ســال پيــروزى انقــلاب اســلامى فيلم 
«طيب خان» را بســازد كه به دليل موانعى 

كه بر ســر راه توليد فيلم ايجاد شد و فصل 
مناســب فيلمبردارى كه از دســت رفت، 
تصميم گرفت توليد فيلم را به ســال آينده 
موكول كند و فيلمنامه اجتماعى «زندانى ها» 
را بــراى توليد آماده كرد. به محض دريافت 

پروانه ساخت مراحل اجرايى فيلم انجام شده 
و فيلم وارد مرحله توليد مى شود كه با پيش 
بينى هاى صورت گرفته فيلم براى حضور در 
جشنواره سى و ششم فيلم فجر آماده خواهد 

شد.

جديدترين اثر مسعود ده نمكى؛

«زندانى ها» از نيمه گذشت



زاده تربت  مجيد  ايستگاه/   
نه آن قدر گمنام كه نشود، اينجا 
و آنجا، رد و نشــانى از آن ها پيدا 
كرد و نه آن قدر مشــهور كه بشود به آسانى 
درباره سرگذشــت و زندگينامه شــان نوشت. 
گزارش امروز، گزارش از شــخص هاست! پدر 
و فرزندى كــه يقين دارم كمتر درباره شــان 
شــنيده و يــا خوانده ايد. مثــل گزارش هاى 
كليشه اى، نمى نويسيم: شهيدان «على و مسلم 
جلالى زاده» مظلوم و ناشــناخته مانده اند و.... 
كردستانِ ايران، شهيدانش را خوب مى شناسد 
و بــه ياد دارد و اين ما هســتيم كه در كوران 
اخبار داغ و ريز و درشــت امروز، مناسبت ها و 
را فراموش مى كنيم.  شخصيت هاى ديروزمان 
شــهيدان «جلالى زاده» شــايد اولين پدر و 
فرزند شــهيد انقلاب اسلامى نباشند اما بدون 
شك نخســتين پدر و فرزند روحانى و كُردى 
هســتند كه در اوج دعواهاى سياسى و نژادى 
كه گروهك ها در غرب كشــور به راه انداخته 
بودند، نه تنها فريب نخوردند كه جلوى فريب 
و حيله گرى ايستادند تا دست مدعيان حقوق 

خلق كُرد را براى كردستانى ها رو كنند. 

 آقازاده اى كه كشاورزى مى كرد
اهالى ســنندج «ملا على» صدايش مى زدند. 
فرزند روحانى روســتاى گليــن « ملا جلال 
الدين» بيشتر از اينكه روحانى زاده يا آقازاده 
باشــد، كشــاورز زاده اى بود كه پدرش از راه 
كشاورزى ارتزاق مى كرد و البته امام جماعت 
روستاى «گلين» و روحانى با سواد منطقه هم 

به حساب مى آمد.
 ســال 1302 كه به دنيا آمد، فرصت چندانى 
پيدا نكرد تا كشــاورزى و علوم دينى را از پدر 

فرا بگيرد.
 «ملا جــلال الدين» عمرش بــه دنيا نبود و 
«علــى» در كودكى او را از دســت داد تا زير 

دســت مادر، بزرگ شــود و قرآن را از او ياد 
بگيرد. مكتب خانه روستا و درس خواندن زير 
دست جانشين پدر «ملاعباس» او را به دروس 
دينــى علاقه منــد كرد و بــراى همين از 15 
ســالگى راهى روستاى «هويه» شد تا زير نظر 
«سيد عنايت االله هويه» درسش را ادامه بدهد. 
مراحــل بعدى تحصيل را هم در مدارس علوم 
دينى در عــراق گذراند و ســال ها بعد كه به 
زادگاهش بازگشت، اجازه فتوا در مذهب امام 
شــافعى را از مفتى كردستان يعنى «ملا خالد 
مفتى» دريافت كــرد تا امام جمعه و جماعت 

روستاى «گلين» شود.

 دشمن فقر فرهنگى
امــام جمعــه و جماعت بود، كشــاورزى هم 
مى كرد، خودش را مســئول حل مشــكلات 
مردم محروم منطقه مى دانست، معلم هم شده 
بود و مدرسه روستا را مى چرخاند و كم كم در 
منطقه براى خودش ميان مردم محبوبيتى به 

هم زده و سرشناس شده بود.
 تفاوت بزرگ «ملا على» با ديگر روحانى هاى 
منطقه اين بود كه پا به پاى دلسوزى براى فقر 
مادى مردم، حرص و جوش فقر فرهنگى شان 
را هم مى خــورد. براى همين به انجام وظايف 

عادى و روزمره اش اكتفا نمى كرد.
 مى دانســت بــراى از بين بــردن فقر مادى، 
قدم اول، روشــنگرى و آگاهى بخشى به مردم 
منطقــه و آگاه كردن آن هــا از حق و حقوق 
خودشان است. پس تعجبى ندارد اگر بگوييم 
كه حدود 60 سال پيش، روحانى و معلم جوان 
و گمنامى در روســتاهاى اطراف سنندج، يك 
روز با حــكام و ارباب هاى محلى در مى افتد و 
روز ديگــر، پته آن هايــى را كه با دوز و كلك، 
حزب «عدالت» يا «ســعادت» راه انداخته اند 
روى آب مى ريــزد و گاه و بيــگاه عليه رژيم 

پهلوى حرف مى زند.

 مثل پدرش
«مســلم» هم مثل پدرش... يعنى در روستاى 
«گلين» به دنيا آمــد و بعد در مدارس دينى 
منطقــه و همچنين عــراق، درس خواند، ملا 
شد و سپس به ايران برگشــت. با اين تفاوت 
كه ســايه پدر روى ســرش بود و درس هاى 
مقدماتى را نيز نزد او آموخت. البته «مســلم» 
در برگشت به ايران سراغ مدارس نظام جديد 
آموزشــى رفت، يك ســال مانده بــه انقلاب 
ديپلمش را گرفت و همان ســال هم در رشته 
علوم قضايى وارد دانشگاه تهران شد. «مسلم» 
مثل پدرش اهل سياست هم بود. براى همين 
از نخســتين سالى كه دانشــجو شد به صف 
مبارزان و انقلابيون پيوست. پس از انقلاب و با 
تعطيلى موقت دانشگاه ها به سنندج بازگشت 
و مدتى در صدا و ســيماى كردستان تفسير 
قرآن مى گفــت. او در كنار پدرش به مخالفت 
با گروهك ها و منافقين پرداخت. پدر و فرزند 
در منطقه آن قدر شهرت و محبوبيت داشتند 
كه هرجا پا مى گذاشــتند، مردم ميان آن ها و 
كســانى كه براى گروهك ها تبليغ مى كردند، 

طرف «جلالى زاده» ها را مى گرفتند.

 اعليحضرت غلط مى كند
«ملا على» فرزند ديگرى هم داشت كه تا چند 
ســال پيش نماينده مجلس بود. دكتر «جلال 
جلالى زاده» استاد دانشگاه تهران هم هست. 
او خاطــره جالبــى را از دوران دانش آموزى 
برادر شهيدش «مســلم جلالى زاده» تعريف 
كرده است: «پيش از انقلاب، چند نفر از دانش 
آموزان از جمله «مســلم» بــا لباس كردى به 
دبيرستان مى آمدند و معاون دبيرستان هر روز 

جلو آن ها را مى گرفت... 
يــك روز «كاك مســلم» از او پرســيد: چرا 
به مــا اجازه رفتن به كلاس بــا لباس كردى 
نمى دهى؟ گفت: مقامات بالا اجازه نمى دهند، 

كاك مســلم پرســيد: مقامات بالا چه كسانى 
هستند؟ گفت: اعليحضرت...كاك مسلم گفت: 
اعليحضرت غلط مى كنند كه نمى گذارند من 
بــا لباس آبا و اجداديم در كلاس درس حضور 

پيدا كنم... 
آقاى معاون كه تصــور نمى كرد دانش آموزى 
اين گونه شجاعانه به شاه اهانت كند و مقدارى 
هم ترسيده بود، گفت: شما تا آخر سال آزادى 
با لباس كردى بــه كلاس بيايى... اما به بقيه 

اجازه ورود نمى دهم»! 

 تو اخراجى
اعتراض هاى «ملا على» بــه خوانين محلى و 
فعاليــت هايى كه پنهان و آشــكار عليه رژيم 
انجام مى داد، در نهايت برايش دردسر ساز شد. 
ســال 1340 او را اخراج كردند و ديگر اجازه 

تدريس و معلمى پيدا نكرد.
 اين محدوديت ســبب نشــد از فعاليت هاى 
انقلابى اش كم كند. انگار حالا آزادى و فرصت 
بيشــترى براى اين مهم پيدا كرده بود. همين 
هم سبب شد رژيم او را دستگير كرده و مدت 
هفت ماه در شــهرهاى ســنندج و كرمانشاه 
زندانى و شــكنجه اش كند. بعد از آزادى فقط 
اجازه پيدا كرد به روستاى «گلين» برگردد و 

در آنجا ماندگار شود.
 به نظر مى رســيد با پيــروزى انقلاب، روزگار 
محدوديت و ســختى براى او تمام شــود، اما 
انقلاب كه پيروز شــد، دوران مبارزه و تلاش 
جديدى براى «ملا على» و فرزند جوانش آغاز 

شد. 

 نامه به امام 
در نخســتين روزهاى پيــروزى انقلاب نامه 

جالبى بــراى امام(ره) نوشــت: «حضور رهبر 
عاليقدر امــام اعظم حضــرت خمينى دامت 
بركاتــه... اينجانب على جلالى زاده پيش نماز 
مسجد گلين ژاورود پشتيبانى خود را از طرف 

3000 مستضعف آبادى اعلام نموده...
 در ضمــن اهالى اين آبادى و 80 آبادى ديگر 
ژاورود كه بالغ بر 100 هزار نفر كُرد شــافعى 
مذهــب كه جاناً و روحاً براى پشــتيبانى امام 
اعظم خود و جمهورى اسلامى و براى هر گونه 

اوامر حاضر است...». 
گروه هــاى ضد انقــلاب با وجود آشــنايى با 
روحيــات و اعتقادات «ملا علــى» اما اميدوار 
بودند بتوانند روحانى اهل ســنت سرشناس، 
پرشــور و فعال منطقه را با بهانه هاى نژادى و 

مذهبى به سمت خودشان بكشانند.
امــا رفــت و آمدها، پيغــام فرســتادن ها و... 
نتيجه اى نداد و «ملا على» در ســنندج شروع 
به افشــاگرى عليه آن ها كــرد. كار به تهديد 
كشيد. از پيغام هايى كه هر روز مى رسيد، بوى 
خون بلند شــده بود. حتى كار به دستگيرى 

او رسيد. 
مدتى نگهش داشــتند و خواســتند از كشته 
شدگانشــان در ميان مردم به عنوان شــهيد 
ياد كند. «ملا على» پاســخ داد: كدام شهيد؟ 
اين ها نه تنها شــهيد نيستند بلكه كافرند... به 
جهنم مى روند... شهيد دوست خداست... اين 
منافق ها با خدا محاربــه مى كنند...». آزادش 
كردند... مجبور به آزادى اش شــدند تا 19 تير 
سال 1360 وقتى همراه پسرش «مسلم» پس 
از برگزارى نماز جماعت به خانه برمى گشت، 
هــر دو را جلوى در خانه شــان به شــهادت 
برســانند... به قول مردم سنندج: پدر و پسر، 

دوست هاى خدا، شهيد راه نماز شدند....
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ايستگاه

«جا گذاشتن» توى خونمان است!
ظرافتى اميد  ايستگاه/   

حكايت بــر و بچه هاى تيم 
اسنوكر(شــاخه اى  ملــى 
از بيليــارد) زير 18 ســال 
سال  چند  كه  كشــورمان 
بــراى مســابقات قهرمانى 
جهان تمريــن كرده اند و با 

كلى خرج و مخارج، پا شــده و رفته اند چين براى شــركت در مسابقات 
جهانى اما نيم ساعت مانده به اولين بازى فهميده اند چوب هاى بيلياردشان 
را توى فرودگاه امام خمينى(ره) جا گذاشــته اند، واقعاً خلاصه اى از سبك 
زندگى خيلى از ما ايرانى هاست! يعنى جا گذاشتن يك چيز مهم از بچگى 

توى خون همه مان بوده است. مى گوييد نه؟ ادامه مطلب را بخوانيد:
من خودم به شــخصه در دوران كودكى بــه كَرّات در مكان هاى مهم جا 
ماندم! مثلاً بارها توى مســير خانه عمه «شوكت» توى اتوبوس جا ماندم 
و فك و فاميلمان تازه ســر ســفره شام فهميدند يك نفرشان كم است و 
آمدند من را از پايانه اتوبوسرانى با پس گردنى بردند خانه! كمى بزرگ تر كه 
شدم ديگر خودم جايى جا نمى ماندم، بلكه وسايلم بودند كه جا مى ماندند. 
نمونه اش اينكه كل هفته را به دستور معلم كلاس دوم دبستان صرف اين 
مى كردم كه از عدد 0 تا 6754 را به عدد و حروف توى دفترم بنويســم و 
بين هركدام با مدادگلى خط فاصله بگذارم كه خوشگل تر شوند اما آخر سر 

دفتر را جايى، جا مى گذاشتم و كتك را از معلم گرامى مى خوردم!
 از دوران كودكى من كه بگذريم، اگر يادتان باشد وقتى «موبايل» تازه آمده بود 
به بازار، هموطنانى كه با هزار قسط و قرض به زحمت تلفن همراه خريده بودند، 
يكى يك بند توى گردنشان مى انداختند و تلفن همراه شان را آويزان مى كردند 
به آن! حالا كار نداريم كه آن دوره تاريك ترين دوره مُد در تاريخ بشــر بود اما 
همان بند موبايل هم قطعاً باتوجه به خصلت «جا گذاشتن چيز هاى مهم» صرفاً 
براى ما ايرانى ها ساخته و مد شده بود وگرنه خداوكيلى يك نفر چرا بايد دور 
تلفنش نخ ببندد و آويزانش كند دور گردنش؟! وقتى كه بنزين كارتى شده بود 
هم امكان نداشت يك نفرمان براى يك بار هم كه شده كارت سوختش را توى 
جايگاه سوخت جا نگذاشته باشد! از اين ها گذشته حتى مجرم ها و قاتل هايمان 
هم مجرم و قاتل درست حسابى نيستند و هميشه در صحنه جنايت و قتل يك 
چيزى جا مى گذارند و دستگير مى شوند! براى همين است كه شما اصلاً توى 
ايران از اين پرونده هاى جنايى هاليوودى كه تا ابد معمايشــان حل نمى شود، 
پيــدا نمى كنيد! خلاصه اينكه آن قدر به بچه هاى تيم ملى بيلياردمان خرده 
نگيريد! جا گذاشتن توى خون همه مان است... همكارانم اشاره مى كنند كه: 
لطفاً آخروقت، موقع رفتن، پالتو، دستكش ها و كلاهت را كه از زمستان پارسال 

سر جالباسى جا گذاشته اى با خودت ببر!

نه+طنز

شناگاه هاى آلوده، يك قدم تا تعطيلى
 ايستگاه / رقيه توسلى   

بى مقدمه عرض كنم حريف خودتان 
بشــويد؛ كه ورق برگشــته و ديگر 
مثــل آن وقت ها نيســت كه شــنا، 
سراســر درمان و كيف و خنده بود! 
جست و خيز بين موج هاى سركشى 

كه حُسن ها داشت!
جانــم برايتان بگويد كــه خزرجان 
اين ســال ها، خوش ظاهرِ بدباطن 
شده است... فارغ از كرشمه هاى آبى 
اش، راز مخوف دارد و پشــت پرده 

خنده هايش را حتماً بايد ديد.
حرف كاســپينى اســت كه طرح هاى ســالم ســازى اش مى لنگد و نبود 
مديريت بهداشتى و زيست محيطى دارد... ميزبانِ طايفه آلاينده هاست... 
با فاضلاب هاى خانگى، بيمارستانى و صنعتى، حَشر و نشَر دارد و همنشين 

شده با شيرابه زباله ها و سموم كشاورزى.
حرفِ همين جذاب بالاى نقشــه است كه دل و عقل را تابستان ها بيشتر 
مى دزدد و تازه، در تقســيم ســهم امراض به گردشگر و خودى هم رحم 
ندارد! به هرحال اگر مســافر شمال شديد و دلتان غَنج رفت براى ملاقات 

دريا، پس حداقل ها را حداقل از خودتان دريغ نكنيد.
بپرســيد اينكه مقصد نهايى پســاب هاى آلاينده كجاست؟ آيا شناگاه ها، 
گواهى صلاحيت بهداشتى دارند؟ و با نصب پرچم هاى زرد و آبى، مناطق 

آلوده و سالم، تفكيك شده اند؟
كه اينجا « اخبار دســتِ اول دريا » قشــنگ نيســت! و دادســتان مركز 
مازنــدران خبر از تعطيلى شــناگاه هاى آلوده مى دهــد و معاون دريايى 
ســازمان محيط زيست، از تعدادشان.هر چند اعتراف مى كنم مسافرت به 
مازندران و گيلان و شــهرهاى ساحلى فوق العاده است و جايگزينى براى 
انرژى و رؤياى نابِ آب تنى نيســت، اما يادمان نرود: اولويت ها، هميشــه 
در اولويت اند و ســلامت در صدر اولويت ها... آن هم وقتى دريا حال و روز 

خوشى ندارد و دست و پا زدن هايش، خيلى توى چشم است!  

گزارش از شخص

دوستان خدا
ماموستا «جلالى زاده» و فرزندش 19 تير 1360 به شهادت رسيدند

باور مى كنيد؟

 ايســتگاه يكى از چهار بازى مرحله يك چهــارم نهايى جام 
جهانى فوتبال، ميان تيم هاى انگليس و ســوئد در ورزشگاه شهر 

«سامارا»ى روسيه برگزار شد.
 شــهرى كه يك قرن پيش اين دو كشــور در يك جبهه و عليه 
قحطى در آن مى جنگيدند. شــوروى درگير جنگ داخلى شــده 
بود و اين جنگ خانمان ســوز غفلت دولت مركزى از شهروندان 
اين كشــور را در پى داشــت. ميانگين ميزان بارندگى در سامارا 
حدود38/8 ميليمتر بود اما در ســال 1921 اين ميزان بارندگى 

تنها به 0/3 رسيده بود.
  كاهش شــديد بارندگى ميليون ها نفر را  در ســامارا،  مسكو و... 

در معــرض مرگ حاصل از قحطى و خشكســالى قــرار داد و در 
نتيجه تيم هاى مختلف نجات از كشــورهاى اروپايى براى نجات 

جان كودكان، زنان و سالمندان راهى شوروى شدند.
 دكتر «فريدجوف ناســن» يكى از افرادى بــود كه در آن زمان 
وارد مســكو شد. او مشــاهدات خود را به محض ورود به مسكو 
چنين شرح مى دهد: «حدود 20 تا 30 ميليون نفر در مسكو دچار 
قحطى شده بودند كه دست كم حدود 10 ميليون نفر از آن ها با 

خطر مرگ روبه رو  بودند. 
خطر انقراض تمام جمعيت مركز روسيه را تهديد مى كرد. نواحى 
وســيعى خشك و تبديل به بيابان شده بود و مردم  نياز به كمك 

فورى داشــتند».  فيليپ گيبس، روزنامه نگار انگليسى كه در آن 
زمان از ســامارا ديدن كرده بود در گزارش خود نوشــت: «تعداد 
كودكانى كه به علت قحطى توسط خانواده هايشان در سامارا رها 

شده بودند به 28هزار نفر مى رسيد.
 اعضاى خانواده ها يكى يكى كشــته مى شدند و غذاى ساير افراد 
زنده مانده از همين اجســاد تأمين  مى شــد». در 16 ژانويه سال 
1922 يك روزنامه نگار ديگر  كه از ســامارا بازديد كرده بود در 
توصيف مشاهدات خود نوشــت: «قحطى شديد و وحشتناكى بر 
سامارا حاكم شده بود. من در روستاى «موكسچا» با زنى برخورد 

كردم كه جسد دخترش را مى خورد!»

شهر 
آدمخوارها!

ايستگاه /  چندى پيش «محمد حسين 
فرحبخش» تهيه كننده سينما مصاحبه 
تندى عليه «على احمدى» تهيه كننده 
خندوانه و زد و بند در پشت صحنه اين 
برنامه انجام داد. حالا «رامبد جوان» با 
انتشار ويديويى در صفحه اينستاگرامش 
به صحبت هاى فرحبخش واكنش نشان 
داده است. رامبد خان در بخشى از اين 

ويديو مى گويد:«حسين آقا!  اى بزرگ من در سينما! سيد على احمدى 24 سال 
است كه كار رسانه و تهيه كنندگى مى كند. پس بايد براى چيزهايى كه گفتى 
عذرخواهى كنى. گفته بودى پشــت صحنه «خندوانه» زد و بند است و با رانت 
پيش مى رود. اگر سند داريد نشان دهيد و اگر نداريد حرفى نزنيد. بايد بگويم تمام 

هزينه هاى «خندوانه» از اسپانسر برنامه تأمين  مى شود».

ايســتگاه / در هياهوى جام جهانى 
تصويــرى از چند كــودك در فضاى 
مجازى دست به دست شد كه با كاغذ، 
نام بازيكنان تيم ملى را روى لباس شان 
چســبانده بودند. يكى از عكس ها كه 
بيشتر از بقيه در فضاى مجازى ديده شد 
تصوير كودكى بود كه نام جهانبخش را 
روى لباسش چسبانده بود. جهانبخش 

پس از ديدن اين عكس در استورى اينستاگرامش از مردم خواست تا اگر كسى 
از اين كودك اطلاعى دارد به او معرفى كند. با انتشار پست جهانبخش در فضاى 
مجازى مشخص شد اين كودك در كوره آجرپزى خاورشهر كار مى كند. حالا و 
پس از گذشت چند روز، جهانبخش به ديدار اين كودك رفته و پيراهن خود را 

به او هديه داده است.

ايـنـــكه  از  بـعـــد    / ايســتگاه 
«الهام صفــوى زاده»، مجــرى صدا و 
ســيما اعلام كرد پوشش چادر را كنار 
گذاشته است. موضوع حجاب در ميان 
كاربران فضاى مجازى حسابى داغ شد 
و بعضى ها مدعى شــدند پوشش چادر 
براى مجريان صداوسيما اجبارى است. 
حالا «زهرا خليلى» مجرى شبكه خبر، 

در توييترش نوشت:«شبكه هاى سيما را ببينيد؛ تعداد مجرى هايى كه چادر 
ندارند، بيشتر از چادرى هاست. چادر هيچ وقت در صداوسيما اجبارى نبوده 
و حتى چادر پوشــيدن يك مزيت براى رشد بيشتر هم به حساب نمى آيد. 
اصولاً اين پوشــش با ارزش تر از آن اســت كه اجبار شــود؛ چادرى بودن و 

چادرى ماندن تنها يك اعتقاد قوى مى طلبد».

اعتقاد قوى مى طلبدعذرخواهى كن

مجاز آباد

هديه جهانبخش به كودك آجرپز

 عكس/  امير على رزاقى 
پرامپ و توتين! عكس نوشت/ ترمه تالار پشتى 

نشــريه «نيويورك» كــه هر دو 
هفته يك بار به چاپ مى رسد در 
تازه ترين شماره خود در طرحى 
جالــب توجه بــر روى جلد، به 
احتمال بالاى ديدار دونالد ترامپ 
رئيس جمهور آمريكا و ولاديمير 
پوتيــن همتــاى روس خــود 
مى پردازد. اين مجله با جابه جايى 
حــرف اول كلمه هــاى ترامپ و 
پوتين، تيتر «پرامپ و توتين» را 
به روى جلد برده و مى خواهد به 
اين فرضيه پاسخ دهد كه آيا واقعاً 
نقش پوتين در باقى ماندن ترامپ 

به عنوان رئيس جمهور، بيشــتر از آن چيزى است كه ما فكر مى كنيم؟ 
شايد يك تبانى بزرگ در پشت پرده ميان اين دو نفر وجود داشته باشد!

ما آدم  مكانيكى ها
ماهنامه «ديجيت» كه درباره علم 
و فنــاورى به چاپ مى رســد در 
تازه ترين شــماره خود در گزارشى 
با عنوان «ما آدم مكانيكى هستيم» 
به يك نظريــه جالــب پيرامون 
مى پردازد.  انسان هاى عصر حاضر 
اين نشــريه معتقد اســت دنياى 
امروز، انسان ها را به يك سايبورگ 
يا آدم مكانيكى بدل كرده، اما هنوز 
دير نشده و انسان ها با مقاومت در 
برابر چنين اتفاقــى مى توانند به 
وجود سابق خود بازگردند. ديجيت 
گزارشى نيز درباره استفاده پزشكان 

از كامپيوترهاى كوانتومى فوق سريع براى عمل هاى جراحى منتشر كرده است.

غول هاى آفريقايى
هفته نامه اقتصادى «فين ويك» 
در گزارشــى به دعــواى حقوقى 
بزرگ تريــن غول هــاى اقتصادى 
مى پــردازد.  جنوبــى  آفريقــاى 
اين شــكايت حقوقى كــه با رقم 
بزرگ تريــن  دلار،  4/8ميليــارد 
شــكايت تاريخ اين كشــور است، 
توســط كريســتو ويز مديرعامل 
سابق شركت هلدينگ بين المللى 
اين  مؤســس   عليه  اســتينهوف 
هلدينگ يعنى برونو اســتينهوف 
انجام گرفته اســت. «ويز» كه در 
مدت دو سال، سرمايه اش از حدود 

5/5 ميليارد دلار به تنها حدود 700ميليون دلار كاهش پيدا كرده، در مصاحبه 
اختصاصى با فين ويك، فساد مالى اين شركت را كه بزرگ ترين شركت لوازم 

خانگى بعد از آى كيا سوئد است، عامل اصلى اين شكايت مى داند.

نشريات جهان

اينجا درنگ جايز است ! / بحران آب در روستاهاى مازندران
ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

دو سوم كشور با خشكسالى دست و پنجه نرم مى كند

تلنگر
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